
رزم نوجوانان در رزمایش همدلی
محسن ذوالفقاری: جمعه: با نوجوانانی که در مدرسه ای در حال بسته بندی 

اقلام معیشتی بودند مصاحبه می گرفتم. از یک نفر که تیپ و ظاهرش با 
بقیه متفاوت بود خواهش کردم بیاید جلو دوربین صحبت کند. عذر خواست 
که سر و رویش مناسب نیست. با حرف و التماس بالاخره قبول کرد. بعد از 
کلی گپ زدن به عنوان حرف آخر گفتم: »هرچی دوست داری به هم سن 

و سال های خودت بگو« پاسخ داد: »من همه جا رفتم و همه کار کردم. لازم 
نیست به گفتنش و شاید هم خوب نباشه. ولی می خوام بگم حداقل بیایید 

چند ساعتی تو این فضاها برای فقیران و مستضعفان کار کنید. حالتون خوب 
میشه. به خدا لذتی که اینجا هست هیچ جای دیگه پیدا نمی کنید!«

شنبه: امروز بعد از نماز صفحه ای از قرآن را خواندم که تفسیر آن برایم جالب 
و متناسب با مقتضیات زمانم بود: »در نظام هدفدار و حکیمانه الهی، غفلت و 
بیکاری منفور است؛ بنابراین معمولاً هر کجا در قرآن مسئله خوردن آمده، در 

کنار آن مسئولیتی بیان شده است. از جمله:
کلوا... و اعملوا صالحا / بخورید... و کار شایسته انجام بدهید.

کلوا منها و اطعموا / بخورید و به دیگران اطعام بدهید.
یکشــنبه: امروز هم برای انجام مصاحبه ای دیگر با نوجوانان به بولوار توس 
رفتم. حدود ٢٠نفر بودند که یک ماهی می شد از طریق اعتبار و اعتماد مسجد 
محله شان ســفارش  خریدهای مردم را می گرفتند و با دوچرخه هایشان، درِ 
منازل محرومان تحویل می دادند. در همین حین خانواده های شهدای محله 
را هم شناسایی کرده بودند و به صورت ویژه به آن ها رسیدگی می کردند. پس 
از فرمایش حضرت آقا در مورد رزمایش همدلی هم با سوپرمارکت ها، نانوایی ها 
و همچنین بزرگ ترهایشان و خیرهای محله صحبت کرده و برای نیازمندان 
بســته معیشتی فراهم کرده بودند و با همان دوچرخه هایشان به دست آن ها 
می رســاندند.تا حالا اینچنین به حال افرادی غبطه نخورده بودم. بزرگ ترین 
رزم را در رزمایش همدلی از این ٢٠ نوجوان پایه کار دیدم که بعضی هایشــان 

دانش آموز ابتدایی بودند و هنوز به سن بلوغ هم نرسیده بودند.
دوشنبه: فیلم کسی که جوجه ها را زیر پاهایش لگد و با بیل آن ها را له می کرد 
حسابی اعصاب و روانم را خراب کرده بود. امروز با یکی از دوستان در این مورد 
صحبت می کردیم که حرفی زد که حسابی آتش گرفتم. گفت: »این ها از حیوان 
هم پست ترند. چه جوری دلشون میاد واقعاً. من دختر کوچکمو »جوجه زرد بابا« 

صداش می کنم. این فیلم رو که دیدم اصلاً...«.
اشک تو چشم هایش جمع شد و دیگر ادامه نداد... .

سه شنبه: این شب ها که بحث تعطیلی مساجد و حرم ها حسابی داغ است، با 
امام جماعت محله مان بحث داغی کردم. مباهات می کرد که در مسجد را باز 
نگه داشته است و نمازی خوانده می شود. در جوابش خداقوتی نثارشان کردم 
و گفتم: »حاج آقا شما بهتر از من می دونید که مسجد نمازخونه نیست. مسجد 
باید خدمتکار مردم باشه. تو این روزها مسجد چکار برای مردم محله اش انجام 
داده؟« آمد از بســیج بگوید که گفتم: »حرف شــما صحیح ولی این کارها را 
بچه های بســیج پشت در بسته مسجد انجام داده اند که حتی اجازه نداشتند 
برای دستشویی هم به مسجد بروند. در ضمن شما از کارهای بسیج چقدر در 
جریان هستید؟ مگر به لطف و برکت فضای مجازی چیزی بدونید. چقدر تو 
جمعشون حضور داشتید؟«در نهایت با عصبانیت ازم خداحافظی کرد و گفت: 
»تو در اون حد نیستی که کار به من یاد بدی. بعدش هم تو در اون جایگاهی 

نیستی که من رو بازخواست کنی!«
به این همه انتقادپذیری امام جماعتمان در دلم آفرین گفتم!

چهارشــنبه: در حال عبور از دکه ای بودم که تیتر »روبات فوتبالیســت« با 
عکسی از آرات حسینی در صفحه اول روزنامه ای توجهم را جلب کرد. پس از 
مدت ها تجربه روزنامه خریدن را امتحان کردم. همان جا سرپایی کنار خیابان 
آن یادداشت را خواندم. از یک طرف به خاطر اینکه بهترین باشگاه های جهان 
به دنبال جذبش بودند خوشحال شدم و از طرف دیگر از اینکه طبق نگارش 
مؤلف روبات دست پدرش شده ناراحت.همین امر سبب شد ذهنم درگیر شود 

و ترغیب شوم روی این کیس تربیتی بیشتر تحقیق و مطالعه کنم.

با ماهرخی اگر نشستی 
خوش باش

رقیه توســلی: قوطی تـُـن ماهی کار 
خودش را می کند و جرقه زده می شــود. 
برش می گردانم به قفســه فروشــگاه و 

می روم پای پیشخوان.
خرید هم خریدهای باعشــق سابق. حالا هر 1٠ روز درمیان مثل موشی که 
دُمش را آتش زده باشــند می پرم توی مغازه و نصف لیســت را یافته نیافته، 

می جهم بیرون.
امروز هم همان خانوم موشه ام البته با کمی دخل و تصرف. خریدها را می گذارم 
صندوق عقب، دســتکش ها را درمی آورم و دســت ها را ژل باران می کنم اما 

مقصدم، منزل نیست دیگر.
یک الحمدلله مبسوط می گویم که خودم و اتولم فقط معنی اش را می دانیم.

ماسک را که برمی دارم گویی از کوره نانوایی جُستم. نفس راحتی می کشم و 
پایم را با شعف روی پدال گاز فشار می دهم. 

شهر من دریا دارد. در کرانه خزر زندگی می کنم. سابق بر این اردیبهشتی نبوده 
که روی ماهش را ندیده باشم. نمی خواهم قرنطینه را بشکنم، می روم که... .

چهارچشــمی همه جا را می پایم. توی شهر، جمعیتی نیست. همشهری ها 
قشنگ به جنگ کرونا رفته اند. می دانند چه غولِ دیوانه ای توی خیابان پرسه 
می زنــد. کوی و برزن و میدان، خالی اســت. دلم می خواهــد زنگِ دانه دانه 
آپارتمان ها را بزنم و بهشان بگویم مدیر و مسئول و عالی مقام و کاردرست ترین!

ربع دقیقه که می گذرد، می رسم به خودِ خودِ خدا. به عظمت محض دریا.
مثل همیشه باابُهت و آبی و باوقار است. نگاهش کرشمه دارد. دلبری می کند. 

جزر و مدهایش قد می کشند رودررویم.
زیرلبی با خودم می گویم مگر خالق این بیکرانه می تواند اشرف مخلوقاتش را 

فراموش کند و هوایشان را نداشته باشد؟
آفتاب است و باد و هیچ انسانی تا چشم کار می کند نیست.

معطل نمی کنم. مهندس وار چهارلیتری پشــت ماشین را کج می کنم و وضو 
می گیرم. از دقت و ظرافت قرار دادن دبه آب لذت می برم و از سر شور یکی دو 

مهندس غلیظ، حواله خودم می کنم.
قبل از آنکه اقامه ببندم، نمی توانم فاتحه ای نثار روح »بابابزرگ علی نرســانم 
کــه دیدن دریا را طــور دیگری یادمان داد و نگویم: ســلام جانانم... نوه تان 
امروز آمده از روی دســت شما بنویسد... مثل شما که از یار به یار می گفتید 
وقتی بن بســت های عجیب پیشامد می کرد، با زبان روزه می آمدید ساحل و 
خدا را به بزرگی و مهربانی اش صدا می کردید... می آمدید نه برای واشدن گره 

از روزگارِ خودتان که به عشق همسایه و دوست و قوم و غریبه.
دیشب خواهری از شما می گفت شیخ بابا... که تا بودید از سه کار هیچ گاه غافل 
نشــدید. پناه بردن به الحمدلله و زیارت عاشورا و سومی نماز حاجت هایی که 

می بردید کنار دریا.
درگوشی: ژن ها را دست کم نگیریم. آن ها همیشه زنده اند.

پ.ن:
1-... به وقتش او لشکر ابابیل را روی سر ابَرهه کرونا فرود خواهد آورد. باید باور کنیم 

خدا مهندس ترین و عاشق ترین است.
٢- تنها نبودم وقت برگشت به خانه؛ شکوفه های لیمو، گنجشک ها، آفتاب، دریای 

کاسپین و باباعلی جان همراهی ام  می کردند.

هفتوانه
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ورزشورزش
پرونده ای برای ورود پول های کثیف به فوتبال

 بدهکاران و نزول خورها
 در ترکیب اصلی تیم ها

تلویزیون حق پخش نمی دهد و مدیران عامل را محاکمه می کند

متهم به دنبال متهم!

 گفت و گو با احسان عمادی، کارگردان مسابقه »کارساز« 

از » ایده« تا»شرکت« در  یک مسابقه مستند  

مدینه فاضله ما دوچرخه سوارها
 اگر مثل من و بعضی از دوســتانم عشق 
دوچرخه باشــید، دوســت دارید و اصلًا 
یکی از آرزوهای بزرگ شــما این خواهد 
بود که مردم شهر شما از کوچک و بزرگ 
دوچرخه ســوار باشند. درست مثل برخی 
شهرهای دنیا که به بهشت دوچرخه سواران 
معروف شــده اند و دوچرخه ســوار حق و 
حقوق و جایگاهی خاص دارد و حاکمیت 

ماشین در سایه حاکمیت دوچرخه قرار گرفته است. پس طبیعی است که برای 
ما دوچرخه سوارها این شهرها مدینه فاضله باشند نه شهرهای خودمان که هنوز 

تام و تمام زیر سلطه ماشین ها و موتورسیکلت ها هستند. 
حالا در این اوضاع سلطه ماشین و موتورسیکلت ها، باید هم وقتی برای انجام 
کاری از خانه بیرون رفته ام و »مدیر روابط عمومی معاونت حمل و نقل ترافیک 
و عمران شــهرداری مشهد« را سوار بر دوچرخه مجهز به کلاه ایمنی، عینک 

دوچرخه سواری و... دیده ام، ذوق کنم!
 علت ذوق کردنم را بگذارید به همان آرزویی که در وجود من و بقیه دوستان 
دوچرخه سوارم ریشه دارد و دوست داریم شهر ما هم شهر دوچرخه شود، حتی 

اگر این آرزو دور و دراز باشد و برای خیلی ها هم دست نیافتنی.
کمی با آقای مدیر حرف زدم و از این گفتم که چقدر دیدن او سواربر دوچرخه 
برای من و آن هایی که بدانند او در حوزه ترافیک شهر بزرگی مثل مشهد کار 

می کند، ارزشمند است. 
وقتی کســی که در بخش ترافیک شهری بزرگ، مسئولیت دارد و خودش به 
جای ماشین سوار شدن، دوچرخه سوار می شود، می تواند کمبودها در این حوزه 
را لمس کند و همه می دانند که لمس کردن و دیدن، به مراتب ارزشــمندتر 

از شنیدن است.
 وقتــی من به دوســتانم در اداره ترافیــک بگویم در فلان خیابان، مســیر 
دوچرخه ســواری خراب شده اســت، خیلی فرق دارد تا وقتی مدیری از اداره 
ترافیک، خودش با دوچرخه اش هر از گاهی از آن مسیر عبور کند و مشکل را 

از نزدیک ببیند و لمس کند. 
باید روزی برسد که بیشتر شهروندان در شهرهای بزرگ به این نتیجه برسند 
که لازم اســت خودمان را از شر این همه خودرو خلاص کنیم و خودرو بماند 
برای مواقع واقعاً خاص و کارهایی که با دوچرخه نمی شود آن ها را انجام داد، نه 
اینکه هر کدام از ماشین های این شهر با یک یا دو سرنشین به خیابان بزنند و 

این همه معضل درست کنند.
باید مدیران شهری ما، بیش از پیش ذهنشان را درگیر مسئله دوچرخه کنند 
و شــروع هر حرکتی در این زمینه هم باید از کودکان باشــد. راه نجات هر 
جامعه ای از ســرمایه گذاری روی کودکان می گذرد کــه تاکنون از آن غافل 
بوده ایم و امیدوارم برای دوچرخه ســوار کردن مردم، بیش از پیش به آموزش 

کودکان توجه کنیم.

قدس زندگی: »کرونا قرار نیســت حالا حالاها شرش را 
کم کند«! این نتیجه مشترکی است که نه فقط ما، بلکه 
دولت های مختلف در سرتاسر جهان هم پس از ناتوانی در 
ریشــه کن کردن کامل ویروس کرونا، به آن رسیده اند. به 
همین خاطر بســیاری از دولت ها تلاش می کنند شرایط 
عادی را به جامعه برگردانند. مردم هم که بیش از دو ماه 
در قرنطینه بودند، زیاد بدشان نمی آید با وجود هشدارهای 
مکرر سازمان بهداشت جهانی، یواشکی به سرکار و زندگی 

روزمره برگردند. 
از آن طــرف اما ترس موج دوم شــیوع کرونا دائم به ما و 
مسئولانمان تلنگر می زند که اگر کرونا را بی خیال شویم، 
زبانم لال امکان دارد این ویروس ناجوانمرد در آینده ای نه 
چندان دور، حسابی نقره داغمان کند. به همین خاطر در 
این میان بسیاری از دولت ها که دیگر نتوانستند قرنطینه 
و اوضاع غیرعادی را تاب بیاورند، با وضع قوانین عجیب و 
غریب و ایده های غیرمعمول، به طور موقت کشورشان را 

به شرایط عادی برگردانده اند. 
سی ان ان هم در گزارشی، عجیب ترین روش های مقابله 
با کرونا را جمع آوری و ســایت »فــرارو« هم این گزارش 
ســی ان ان را به فارســی برگردانده است. در ادامه چند 
مورد از این روش هــای غیرمعمول و تاحدودی خنده دار 

را مرور می کنیم.

 زنانه و مردانه! 
در کشورهای پرو، پاناما و کلمبیا خیابان ها زنانه و مردانه 
شــده اند! به این صورت که زن ها و مردها اجازه ندارند در 
یک روز از خانه بیرون بیایند و بر اساس طرح های اعلامی 
از سوی دولت، یک روز زنانه و یک روز مردانه خواهد بود!

»مارتین ویزارکارا« رئیس جمهور پرو، به عنوان نخستین 
پیشــنهاددهنده این طرح، در تاریخ ٢ آوریل اعلام کرد 
به دلیل ساده تر شدن تشخیص بصری مبتلایان کرونا در 
خیابان ها، محدودیت های تردد براساس جنسیت را اتخاذ 
کرده است. در روز های دوشنبه، چهارشنبه و جمعه، فقط 
مردان می توانند در خارج از خانه باشند. روز های سه شنبه، 
پنجشــنبه و شنبه نیز فقط زنان مجاز به خروج هستند. 
پانامــا هم خیابان ها را زنانه و مردانه کرده اســت البته با 
اســتدلالی متفاوت. دولت پاناما معتقد است با این اقدام، 
مردم را ترغیب می کند تا در خانه بمانند، زیرا اجازه ندارند 
به همراه عزیزانشــان به خارج از خانه بروند. در برخی از 
شهر های کلمبیا، از جمله پایتخت آن هم به مردان و زنان 
فقــط این امکان را می دهند که در روز های متناوب خانه 

را ترک کنند!
این البته تنهــا مورد عجیب و غریب قرنطینه نیســت 
و کلمبیایی ها در ســایر شــهرها هم روزانه قرعه کشی 
می کنند و بر اساس عدد آخر شماره کارت های شناسایی، 
به مــردم اجازه خروج از خانه و ورود به مراکز خدماتی و 

سوپرمارکت ها را می دهند!

بازگشایی مدارس
دولت دانمارک ابتدا تصمیم گرفت فقط قرنطینه را برای 
بزرگســالان بشکند و برای آن ها مجوز بازگشت به محل 

کار را صادر کند، اما پس از مدتی به این نتیجه رسید که 
کودکان نمی توانند تنها در خانه بمانند؛ به همین خاطر 

تصمیم گرفت مدارس را هم بازگشایی کند. 
این کشــور اعلام کرد بازگشایی مدارس را با دانش آموزان 
زیر 1٢ سال آغاز می کند. حیاط مدارس با نوارهایی تقسیم 
شــده و کلاس ها به نحوی چیده شده که هر کودک در 
یک میز و با شعاع دو متری از دیگران قرار می گیرد. تعداد 
دانش آموزان هــر کلاس کاهش پیدا کرده و مکان هایی 
اختصاصی برای استراحت دانش آموزان در نظر گرفته شده 
اســت. دانش آموزان هنگام رسیدن و هر دو ساعت یک بار 
باید دست های خود را بشویند. مکان هایی از جمله سینک، 
صندلی ها، توالت و دستگیره در ها دو بار در روز ضدعفونی 
می شوند.از طرف دیگر جمهوری چک، بازگشایی مدارس را 
با دانش آموزان سال آخر در کالج ها و دانشگاه ها آغاز کرده 
اســت که احتمالاً نسبت به کوچک تر ها توانایی بیشتری 
برای رعایت اصول بهداشــتی دارند. بچه های دبســتان و 
دانش آموزان دبیرســتانی هم توسط مشــاوران آموزشی 

توجیه می شوند تا به زودی به مدرسه برگردند.

کووید کارت
مسئولان شیلی هم روش مخصوص خودشان را دارند و 
اعلام کرده اند  از هفته جاری صدور کارت ایمنی دیجیتال 
بــرای افرادی که از بیماری کرونــا بهبود یافته اند را آغاز 
می کنند. ایــن کارت ها که »کارت هــای کووید« نامیده 
می شــوند به افرادی تعلق می گیرد کــه پس از رهایی از 
بیماری، یک دوره قرنطینه 1۴ روزه را نیز طی کرده باشند.

»مت هانکوک« وزیر بهداشــت انگلیس هم در اوایل ماه 
جاری گفت انگلستان در حال جست وجوی ایده »شناسنامه 
ایمنی« یا گذرنامه است تا به کسانی که نسبت به بیماری 
مصونیت دارند، اجازه دهد »تا حد ممکن به زندگی عادی 
برگردند«. دکتر آنتونی فاوسی، مدیر انستیتوی ملی آلرژی 
و بیماری های عفونی ایالات متحده هم گفته است: ایده 
اعطای گواهی نامه ایمنی برای آمریکایی هایی که مشخص 
شود بدن آن ها نسبت به ویروس کرونای جدید مصونیت 

پیدا کرده، »در شرایط خاصی می تواند مفید باشد«.

 فقط آخر هفته ها
دولــت ترکیه هم اعلام کرده مردم می توانند به ســرکار 
بروند، اما در انتهای هفته و در تعطیلی ها، کشــور دوباره 

قرنطینه می شود و مردم اجازه خروج از منزل را ندارند. 
البته در طول هفته هم همه اجازه خروج از منزل را ندارند 
و فقط افراد بین ٢٠ تا ۶۵ سال قادر هستند فعالیت های 
روزمره خود را دنبال کنند و غیر از این گروه، بقیه کماکان 

باید در خانه بمانند. 
دولت محلی آریزونا در ایالات متحده هم دیگر دولتی است 
که قرنطینه در آخر هفته و تعطیلات را به تصویب رسانده 
اســت. در لیبی اما اوضاع تفاوت دارد و شهروندان فقط 
می توانند از ســاعت ۷ صبح تا 1٢ ظهر برای پیاده روی 
از منزل خارج شــوند و فروشگاه ها فقط در این ساعت ها 
باز می شوند که البته خیلی ها معتقدند این روش موجب 

هجوم مردم و گسترش بیشتر کرونا می شود! 

  پهپاد حرارتی!
در ایتالیا هم که اوضاع حسابی خراب است، دولت شرایط 
پیچیده تری را حاکم کرده و از هواپیما های بدون سرنشین 
برای نظارت بر شهروندان قرنطینه شده استفاده می کند! 
البته پس از ایتالیا، انگلیس هم شــروع به گشــت زنی از 
طریق هواپیمای بدون سرنشــین کرد. روش کار به این 
صورت اســت که هواپیماهای بدون سرنشین به محض 
مشاهده تجمع انسانی، به کنترل کننده ها اطلاع می دهند 
و مأمــوران هم بلافاصله در محل حضــور پیدا کرده و با 

خاطیان برخورد می کنند!
در این میان اســترالیا و کویت هم از طرح های عجیب و 
غریبی مثل پهپاد حرارتی و دیگر موارد استفاده کرده اند 
که کم و بیش سوژه شوخی های فضای مجازی شده است. 
با وجود تمام این حواشــی اما متخصصان می گویند این 
روش ها بیشتر بهانه  دولت های مختلف برای بازگرداندن 
شــرایط به حالت عادی است و آنچنان تأثیری بر کنترل 
کرونا ندارد و باید امیدوار باشیم که خطر این ویروس یا از 
طریق ساخت واکسن و یا از طریق افزایش خود به خودی 

ایمنی بدن انسان، ریشه کن شود.

نگاهی به روش های غیرعادی زندگی کرونایی در کشورهای مختلف

قرنطینه ما، قرنطینه آن ها

گفت وگو با محمد رضا  شفیعی، تهیه کننده سریال رمضانی »سرباز«گفت وگو با محمد رضا  شفیعی، تهیه کننده سریال رمضانی »سرباز«

» وضعیت سفید« تکرار می شود؟» وضعیت سفید« تکرار می شود؟
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سینا حســینی: حکایت پولدارهای عشق شهرت که 
قصد دارند از طریق فوتبال به جامعه معرفی شوند، قصه 
جدیدی نیست، اما تکرار اتفاق های گذشته در برهه کنونی 
نشان می دهد مدیران فوتبال ایران هنوز به صورت واقعی 
با چهره واقعی این افراد آشنا نشدند. از آنجا که بحران مالی 
در فوتبال ایران بیداد می کند، مدیران تازه وارد و مدیران 
قبلی به دنبال فرد یا افرادی هستند که بتوانند از کنار آن ها 
مشکلات مالی زیر مجموعه خود را برطرف کنند، فارغ از 
اینکه آیا این افراد صلاحیت لازم برای سرمایه گذاری در 

آن باشگاه را دارند یا خیر؟
با وجــود تأکیدهای فراوان مراجع نظارتی برای کســب 
اســتعلام های لازم از مبادی ذی ربط برای کلیه افرادی 
که قصد دارند در این حوزه فعالیت کنند، باز هم می بینیم 
مدیران بی تجربه گرفتار بازی تبلیغاتی آن ها می شوند و 
به صورت کاملًا غیر قانونی تبلیغ فردی شکست خورده، 
بدهکار و بعضاً کلاهبردار از سوی باشگاه رسمی صورت 

می گیرد.

   بدهکاران بانکی
بر اساس یک تحلیل دقیق که از سوی نهادهای نظارتی 
انجام شــده، این افراد اکثریــت قریب به اتفــاق دارای 
بدهی های انباشته شــده به نظام بانکی کشور هستند و 
جدا از آن کارنامه روشــنی در حوزه اقتصادی ندارند، به 
همین دلیل برای اینکه پوششــی بر فعالیت خود ایجاد 
کنند، با شــعارهای پر طمطراق و اغواکننده وارد عرصه 
فوتبال می شــوند تا مدیر بدهکار را در منگنه قرار دهند. 
با نگاهی به افرادی که در سال های اخیر توسط دستگاه 
قضایی تحت پیگیرد قرار گرفته اند و اتفاقاً در این حوزه نیز 
فعالیت داشته اند، مشخص می شود فرایند نتیجه گیری 
دستگاه های نظارتی و امنیتی کاملاً درست و عقلانی است.

   مانور پولشوها
اما فارغ از این طیف، عده ای دیگر نیــز در خارج از ایران 
حضور دارند که تلاش دارند برای پنهان کردن سیســتم 
پولشویی و رفتارهای قانون گریز خود از این مسیر استفاده 
کنند تا بتوانند جدا از جذب مخاطبان داخلی باشگاه های 
ایرانی در آن سوی مرزها نیز برای سایت های قماربازی و 
شرط بندی خود مشتری جمع کنند، از این رو می بینیم 
که هر از چند گاهی این اتفــاق رخ می دهد و یک نفر به 
عنوان حامی مالی در شبکه های اجتماعی اعلام آمادگی 
می کند.برخی مدیران با اســتفاده از مشاوره های اصولی 

فریب این بازی را نمی خورند، اما برخی گرفتار این بازی 
می شوند تا یک گاف مدیریتی بزرگ در کارنامه کاری آن ها 
ثبت شود، دقیقاً همان اتفاقی که چند روز قبل برای احمد 

سعادتمند و باشگاه استقلال رخ داد.

   دریبل های سیاسی
جدا از این دو طیف عده ای هم به بهانه رفتارهای سیاسی 
وارد حوزه فوتبال می شــوند تا علایق و خط مشی های 
سیاسی خود را دنبال کنند که از قضا این طیف ها نیز به 
شدت تحت مراقبت و پیگیری نهادهای نظارتی هستند. 

اما فعالیت این شبکه مافیایی به چه ترتیب است؟
آن ها به واســطه حمایت های پدر خوانده خود به سراغ 
باشگاه های بزرگ و پر مخاطب می روند و با وعده تزریق 
پول به سیستم مدیریتی این باشگاه ها تلاش می کنند در 
لایه های تصمیم گیری از جمله هیئت مدیره، معاونت های 
اقتصادی و .... نفوذ کنند تا بتوانند اهداف غیر ورزشی خود 
را پیش ببرند، نمونه این اتفاق در ماه های اخیر برای برخی 
باشگاه ها رقم خورده به شکلی که فردی که از هم اکنون 

فعالیت های انتخاباتی خود را برای دوره بعدی ریاســت 
جمهوری آغاز کرده، در تلاش اســت بــه هیئت مدیره 
مدیره دو باشگاه استقلال و پرســپولیس نفوذ کند تا در 
ایام انتخابات نبض بازی تبلیغاتی را در دست داشته باشد.

   ردپای نزول خورها
اما شــاید باورش سخت باشــد اما نزول خورهایی هم به 
تازگی در فوتبال ایران ظهور کردند که به واسطه رفاقت با 
برخی مربیان و بازیکنان به مقامات ارشد ورزش، فوتبال و 
باشگاه ها معرفی می شوند تا به عنوان کسی که قصد کمک 
دارد، وارد عرصه شوند، آن ها با در اختیار داشتن نقدینگی 
سنگین مشــکلات مالی را به ســرعت با تزریق پول حل 
و فصل می کنند، اما در قبال این حرکت از باشــگاه چک  
دریافت می کنند تا پولی که باشگاه داده اند را با سود پس 
از چند ماه دریافت کنند! از آنجا در حوزه های درآمدزایی 
مدیران فوتبال ایران بعضاً دچار مشکل و ناتوانی هستند، 
اســتقبال از حضور این افراد در ماه های اخیر بسیار زیاد 
شده، اما به همان مقدار شکایت ها بابت چک های برگشتی 

هم افزایش داشته است. 
برخی از این افــراد رؤیاهای بزرگی را نیــز در ذهن خود 
پرورش می دهند و به جای پولی که به مجموعه باشــگاه 
تزریق می کنند، خواستار عضویت در هیئت مدیره می شوند 
و پیشنهاد می دهند در صورت بروز این اتفاق با باشگاه کنار 
می آیند و طلب خود را در مقطعی دیگر دریافت خواهند 
کرد. تا بخش دیگری از وضعیت نا بسامان در فوتبال ایران 

نمایان شود.

   حساسیت های بین المللی
در برهه کنونی شــفافیت مالی برای نهادهای بین المللی 
چون فیفا و AFC بسیار دارای اهمیت است، همین طور 
دستگاه های قضایی و نظارتی به شدت تأکید دارند که نباید 
در این شرایط نابســامان اقتصادی کسی از سرمایه های 
مردم به این شــکل بهره برداری کند، اما ســوء مدیریت 
در برخی باشــگاه ها و حوزه تصمیم گیری ورزش به ویژه 
فوتبال این فضا را برای سودجویان مهیا کرده تا حسابی 

عرض اندام کنند.

پرونده ای برای ورود پول های کثیف به فوتبال

بدهکارانونزولخورهادرترکیباصلیتیمها

حسینی: می خواهم در ترابزون اسپور بمانم
ورزش: رسانه های ترکیه از هفته گذشته درباره توافق مجید حسینی، مدافع ایرانی 
ترابزون اسپور برای تمدید یکســاله با این تیم خبر می دهند.در این راستا حسینی 
دیروز در مصاحبه ای کوتاه با سایت »sporx« ترکیه این اخبار را تأیید کرد و گفت: از 

حضور در تیم ترابزون خوشحالم. می خواهم فصل آینده نیز در تیم بمانم.
این رسانه ترکیه ای در ادامه نوشت: بندی در قرارداد این مدافع ایرانی وجود دارد که 
می تواند قراردادش را برای ســال آینده تمدید کند. حتی این بازیکن آماده کاهش 

دستمزدش برای ماندن نیز است.

شاکری: لیگ تعطیل شود، باید به شهرخودرو برگردم
ورزش: مهاجم تیم فوتبال گل گهر گفت: به صورت قرضی در ســیرجان هســتم و با 
شهرخودرو قرارداد سه ساله دارم. یونس شاکری در گفت وگو با فارس در پاسخ به این پرسش 
که آیا قراردادش را با باشگاه گل گهر تمدید کرده، گفت: نه، من سه سال دیگر با شهرخودرو 
قرارداد دارم.  نمی دانم چطور می گویند تمدید کردم که خودم خبر ندارم. بازیکنان دیگر را 
نمی دانم. من قرضی آمده ام. قراردادم با شهر خودرو چهارساله بود. نیم فصل به اینجا آمدم و 
سه سال دیگر با آن ها قرارداد دارم. قرارداد قرضی من با گل گهر هم تا آخر این فصل اعتبار 
دارد. یعنی اگر ادامه بازی ها برگزار نشــود و لیگ تمام شود، باید به شهر خودرو برگردم.

CAS پرونده بودیمیر و شکایت به
ورزش: ماریو بودیمیر بازیکن پیشین پرسپولیس با شــکایت از این باشگاه اعلام 
کرد که کل پول قرارداد یک فصل و نیمه اش را می  خواهد و فیفا نیز در مورد پرونده 
شکایتی این بازیکن رأی خود را صادر و باشگاه پرسپولیس را محکوم به پرداخت 475 
هزار دلار کرد. باشگاه پرسپولیس 21 روز مهلت داشت تا در صورت لزوم به این رأی 
به دادگاه CAS اعتراض و مبلغ هزار فرانک سوئیس به حساب این دادگاه واریز کند. 
نکته جالب توجه اینکه مدیران این باشگاه در آخرین روز مهلتشان برای اعتراض به 

پرونده بودیمیر، تصمیم گرفتند اقدام کنند. 

حامد حدادی در میان پنج پاس دهنده برتر جهان
ورزش: فدراســیون جهانی بســکتبال در صفحه اینســتاگرام خود پنج بازیکن 
از کشــورهای مختلف جهان را مشــخص و از مخاطبان خود خواســت تا برترین 

پاس دهنده را از میان این  گزینه ها انتخاب کنند .
نکته جالب توجه و حائز اهمیت حضور حامد حدادی، ستاره بسکتبال کشورمان در 
میان این گزینه ها است.براین اساس ریکی روبیو از اسپانیا، نیک کالاتس از یونان، 
فاکوندو کامپوزو از آرژانتین، کریس پال از آمریکا و حامد حدادی پنج بازیکن برتر 

پاس دهنده از نگاه فیبا هستند.

 ورزش: روزنامه اســتاد الدوحه قطر در نسخه امروز خود 
)چهارشنبه( گفت وگویی با کریم انصاری فرد مهاجم ایرانی 

تیم فوتبال السیلیه منتشر کرد که در زیر می خوانید.

  شرایطت پس از پایان دوران مصدومیت چگونه 
است؟

خدا را شــکر دیگر هیچ مشــکل خاصی وجود ندارد. با 
یک برنامــه تمرینی تحت درمان قــرار گرفتم و اکنون 
همراه سایر بازیکنان در برنامه تمرین های کادر فنی تیم 
السیلیه ویژه دوران شیوع ویروس کرونا شرکت می کنم.

  تمرینات در این شرایط سخت چطور هستند؟
این شرایط اســتثنایی اســت که پیش از آن در جهان 
وجود نداشت. فوتبال، ورزش و حتی به 
طور کل زندگی با شیوع این ویروس 
متوقف شده اند. من برای همه آرزوی 
سلامتی می کنم و از آن ها می خواهم 
با ماندن در خانه به دستورعمل های 
بهداشــتی پایبند باشــند. 
درباره تمرین ها هم باید 
بگویم در خانه و محیط 
ایزوله بیرونی هستند. 
هدف این تمرین ها 
نیز حفــظ آمادگی 
بدنــی در صــورت 
آغاز دوبــاره لیگ و 
بازگشت به میدان است.

  ایــن شــرایط 
چه  می توانــد 
تأثیــری روی 
بازیکن  هــر 
بگذارد؟ رژیم 
غذایی خاصی 

داری؟
باید رژیم بســیار 
دقیــق و کنتــرل 
شــده در حــوزه 
غذا، مصرف میوه 
ســبزی ها  و 
داشته باشیم. 

همچنیــن بایــد تمرین هــا در دو نوبــت مختلــف و 
در صورت امــکان حتی شــبانه انجــام شــوند. باید با 
شــرایط کنونی ســازگار شــویم و با آن مقابلــه کنیم.

  نخســتین فصل حضورتان در تیم السیلیه 
را چگونه ارزیابی می کنــی. از عملکردت راضی 

هستی؟
فصل خوبی است و برای ارائه بهترین ها جاه طلب بودم. 
مهم ترین موضوع برای من ســازماندهی تیمی در لیگ 
است و این موفقیت محسوب می شود. در آغاز با تجربه 
بازی در لیگ ستارگان قطر نیاز به کمی زمان در السیلیه 
برای هماهنگی و آشنایی با محیط این تیم داشتم. سپس 
محیط تیمی بســیار خوب و خانوادگی السیلیه به من 
کمک زیادی کرد. این تیم همیشه قدرت خود را حفظ 

می کند و اعضای آن به خوبی با هم همکاری می کنند.

  الســیلیه همچنان برای کسب رتبه چهارمی 
لیگ ســتارگان قطر تلاش می کند. ارزیابی تو 

چیست؟
با  توجه به باقی ماندن پنج هفتــه از این رقابت ها هنوز 
شانس داریم. اگر پیشنهاد پایان لیگ به صورت گروهی 
تصویب شود ما با تیم های الغرافه و العربی از شانس قرار 
گرفتن در رده چهارم برخوردار هســتیم. هدف ما نیز تا 

پایان فصل همین است.

  لیگ ستارگان به عنوان تنها شانس شما پس 
از حذف در رقابت های کاپ قطر در بازی برابر تیم 

الدحیل باقی  مانده است؟
فکرمی کنــم در بســیاری از بازی های فصــل جاری با 
بدشانسی مواجه شدیم و امتیازهایی را از دست دادیم که 
در اختیارمان بودند. از جام حذفی کنار رفتیم و اکنون باید 
روی کسب عنوان چهارمی لیگ ستارگان تمرکز کنیم. 

  السیلیه نخســتین حضور آسیایی خود را در 
فصل جاری تجربه کرد امــا در مرحله مقدماتی 

حذف شد. این حضور را چگونه دیدی؟
ما یک بازی در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا برگزار 
کردیم و با شکست در ضربات پنالتی حذف شدیم. شاید 
السیلیه تجربه لازم را در آسیا نداشت اما تمامی اعضای 
تیم تمام توان خود را به نمایش گذاشــتند و چیزهای 
زیادی آموختیم. در فوتبال می توانید تجارب زیادی را 
بیاموزید و سعی کنید اشتباهات را در آینده حذف کنید.

ورزش: با اینکه عادت داشتیم در چنین مقطعی از سال 
شاهد آغاز تمرینات تیم ملی والیبال باشیم؛ اما امسال 
به خاطر شیوع ویروس کرونا مسابقات ملی والیبال هم 
تعلیق شــده و لژیونرها نیز بعد از چند ماه بلاتکلیفی به 
تدریج به ایران بازمی گردند تا دوران اســتراحت خود 
را سپری کنند.در فصلی که گذشــت، والیبال ایران 6 
لژیونر ملی پوش در کشورهای مختلف داشت که البته 
پوریا فیاضی در نیم فصل از لهســتان به ایران بازگشت 
و در ترکیب شــهرداری ارومیه به میدان رفت.شــاید 
بهترین اتفاقات در این فصل برای ســیدمحمد موسوی 
در نخســتین تجربه حضورش در یک باشگاه خارجی 
رقم خورد، اما از سوی دیگر سعید معروف و امیر غفور با 

بدشانسی های عجیبی مواجه شدند.

 موسوی؛ اوج گرفتن در ٣٢ سالگی
او با تیم اولشتین در لهســتان قرارداد امضا کرد و فصل 
بسیار خوبی را پشت سر گذاشــت. این مدافع روی تور 
والیبال ایران، در تیم باشــگاهی خود که جزو تیم های 
مدعی پلاس لیگا هم نبود، درخشــش خیره کننده ای 
داشت؛ به طوری که به تازگی به عنوان یکی از پدیده های 
این فصل لیگ لهستان معرفی شد. البته افتخار بزرگ تر 
برای موسوی کسب عنوان بهترین مدافع روی تور پلاس 

لیگا بود.

 عبادی پور؛ ادامه ثبات 
او برای سومین فصل متوالی در ترکیب یک تیم لهستانی 
به میدان رفــت و عملکرد خوبی هم داشــت. در حالی 
 که اسکرا مثل همیشــه جزو مدعیان لیگ لهستان بود، 
کار عبادی پور و یارانش به دلیل شــیوع ویروس کرونا 

نیمه کاره ماند.
   امیر غفور؛ مصدومیت بدموقع 

سال گذشــته اتفاق بزرگی برای امیر غفور رخ داد و این 
بازیکن ایرانی توانســت با عقد قراردادی به تیم لوبه که 
قهرمانی اروپا را کسب کرده بود، ملحق شود. لوبه که مثل 
همیشه در ایتالیا جزو مدعیان بود و در میانه راه قهرمانی 
جام باشــگاه های جهان را هم با حضور امیر غفور کسب 
کرد، در چند ماه اول از درخشــش پشت خط زن ایرانی 
استفاده کرد، اما مصدومیت جدی غفور سبب شد او چند 
ماهی از ترکیب تیمش دور بماند و به محض آماده شدن 
او برای بازگشت سری آ به خاطر شیوع کرونا تعطیل شد.

   بدشانسی معروف
شاید باورتان نشود اما نزدیک به یک  سال است که سعید 
معروف به عنوان یکی از بهترین پاسورهای جهان در هیچ 
بازی باشگاهی به میدان نرفته است. مغز متفکر والیبال 
ایران که بعد از یک فصل حضور در ترکیب تیم ســیه نا 
در ســری آ ایتالیا تصمیم گرفت با قراردادی قابل توجه 
راهی لیگ چین شود، هنوز نتوانســته برای تیم بایک 
موتور بازی کنــد. کاپیتان تیم ملی 
ایران بــه خاطر شــیوع ویروس 
کرونا در چیــن با وجود حضور 
در تمرینات بایــک موتور با 
تعویق لیگ والیبال چین 
مواجه شــد و هنوز هم 

شرایط بلاتکلیفی دارد.

   درخشــش جوان 
اول ایران 

مرتضی شــریفی، دریافت کننده جوان 
تیم ملی والیبال ایران، یکی از پدیده های 
والیبال ایران در سال های اخیر است که به 
صورت ثابت برای بورسا بازی کرده و چند 
باری هم در ترکیب تیم هفته سوپرلیگ 
ترکیه قرار گرفته تا امیدوار باشــد فصل 
آینده در لیگ ســطح بالاتری به میدان 

می رود.

به دنبال کسب سهمیه ام

 انصاری  فرد :  جاه طلب  بودم
 و می خواستم  بهترین  باشم

نگاهی به عملکرد لژیونرهای والیبال در فصل اخیر

 درخشش موسوی
 بدشانسی معروف

گزارش  ویژه

در انتظار شفاف سازی
اختلاف ۱۰ میلیاردی پرسپولیس و کارگزار رسمی 
ورزش: باشگاه پرسپولیس و حامی مالی خود اختلاف نظر 1۰ میلیارد 

تومانی در راستای اسناد همکاری فصل جاری خود دارند.
به گزارش مهر، باشگاه پرسپولیس در هفته های ابتدایی رقابت های لیگ 
برتر فصل جاری قرارداد همکاری با یک کارگزار بورس برای استفاده 
از برند سرخ ها در راستای درآمدزایی امضا کرد که این روزها تبدیل به 

اختلاف بین مدیران دو طرف شده است.
محمدحسن انصاریفرد مدیرعامل وقت پرســپولیس با ارائه راهکاری 
جدید خبر از عقد قرارداد با این کارگزار را در حالی رسانه ای کرد که آنرا 
حامی مالی خود عنوان نکرد و تنها از این شرکت به عنوان منبعی برای 

دستیابی به قراردادهای مالی سرخ ها اسم برد.
»آتیه داده پرداز« نیز طبق این توافق اقدام به راه اندازی اپلیکیشن باشگاه 
پرسپولیس کرد تا آن را تبدیل به منبع درآمدی مطمئن برای سرخ ها 
کند و به ازای تراکنش های انجام شده در آن بتواند پولی را به حساب 

پرسپولیس واریز کند.
با این حال این شرکت طبق گفته مدیران باشگاه، تا پایان بهمن ماه سال 
گذشته طی دو مرحله مبلغ 15 میلیارد تومان به حساب پرسپولیس 
واریز کرد که به ازای آن دو فقره چک نیز تحویل گرفت تا نشــان دهد 
پول دریافتی پرسپولیسی ها در قالب قرض بوده است. قرار است این پول 
پس از حسابرسی طرفین از بخش درآمدزایی اپلیکیشن برای باشگاه 

پرسپولیس بابت هر تراکنش، کسر شود.
نکته جالب توجه اظهار نظر یکی از مدیران این کارگزاری در قبال میزان 
پرداختی به باشگاه پرسپولیس اســت که ادعای پرداخت 25 میلیارد 
تومانی به سرخ ها را داشته است. اختلاف 1۰ میلیارد تومانی با رقمی که 
باشگاه پرسپولیس اذعان به دریافت آن دارد و تاکنون نیز واکنشی به 
آن نداشته است.قراردادی که تاکنون به صورت شفاف رسانه ای نشده 
و تبدیل به اختلاف عمیق بین باشــگاه پرسپولیس و تنها حامی مالی 

فعلی سرخ ها شده است.

سینا حسینی: باشگاه خبرنگاران جوان روز گذشته 
با پخش آیتمی در خصوص مدیران متخلف در باشگاه 
های استقلال و پرسپولیس به سراغ افرادی چون واعظ 
آشــتیانی، محمد رویانیان و پندار توفیقی رفت تا در 
گفت و گو با آن ها عملکرد مدیران ورزشی را زیر سؤال 
ببرد و به مخاطب القا کند که ناکارآمدی و انتخاب های 

غلط مسبب بروز این تخلفات شده است.
در اینکه نحوه تصمیم گیری مدیران دستگاه ورزش در 
سالیان اخیر و دولت های مختلف سبب شد  در فوتبال 
ایران، باشگاه ها قربانی و به سمت نابودی و ورشکستی 
بروند، هیچ تردیدی نیست، اما باید به این نکته توجه 

داشت که صدا و سیما هم در این فرایند مقصر است!
شاید صدا و سیما در انتخاب های غلط نقشی نداشته 
باشد، اما عدم پرداخت حق پخش تلویزیونی مسابقات 
از سوی این سازمان پر درآمد ضربات جبران ناپذیری 

به پیکره فوتبال و باشگاه ها وارد کرده است.

   حق پخش چی شد؟
صدا و سیما با وجود درآمدزایی نجومی از حوزه فوتبال 
و پوشش مسابقات فوتبال هرگز حق باشگاه ها را نداد 
و از زیر بار مسئولیت پذیری شانه خالی کرد، بیشتر 
تخلفات باشگاه های اســتقلال و پرسپولیس در ادوار 
مختلف مدیریتی به واســطه نبود منابع کافی بوده 
اســت،در شــرایطی که اگر حق فوتبال و باشگاه ها 
به معنای واقعی کلمه از ســوی رسانه ملی پرداخت 

می شد، هرگز این فاجعه های سرسام آور به بار نمی آمد.
رســانه ملی به همان اندازه که مدیران ارشد دستگاه 
ورزش مقصر هســتند، در این پرونده ســهیم است؛ 
اما حالا با زیرکی خاصی تــلاش دارد توپ را به زمین 
مدیران بی کفایت شــوت کند تا خــود را از هرگونه 
آسیبی مصون بدارد، اما اگر فوتبال ایران گرفتار این 
بلبشوی مدیریتی و مالی شده است بخش عمده ای از 

آن متوجه مسئولان رسانه ملی است!

    دلسوزی پر ابهام
جالب اســت بدانیــد تقســیم درآمــد تلویزیونی 

بین صدا وسیما و وزارت ورزش در ابتدا به نسبت 5۰ - 
5۰ در قانون بودجه سال 1399 بود که در کمیسیون 
تلفیق به نسبت 3۰ به 7۰ رســید. در صورت تقسیم 
مساوی درآمدهای تبلیغاتی تلویزیون، پیش بینی از 
محل سهم ورزش از درآمدهای تبلیغاتی صداو سیما 
حداقل سالیانه 2۰۰ میلیارد تومان است که می تواند 
خیلی از معضلات باشگاه ها را حل کند. رسانه ملی جدا 
از حاشیه سازی های پی در پی برای فوتبال ایران، با 
عدم پرداخت حق پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال 
را به ورطه ورشکستگی ســوق داد از این رو نمی توان 

دلسوزی امروزش را باور کرد.

مترجم: امیرمحمد سلطان پور : ســرمربی لیورپول اصرار 
دارد که تیمش هنوز جا برای بهتر شدن دارد. با وجود اینکه 
قرمزها پیش از تعطیلی مسابقات به خاطر شیوع ویروس کرونا 
با 25 امتیاز اختلاف نســبت به تیم دوم در صدر جدول لیگ 
برتر انگلیس بودند، اما یورگن کلــوپ از برنامه های مختلفی 
که تنظیم کرده به خصوص با اســتفاده از بازیکنان آکادمی و 
جوانان تا تیمش بهتر شود پرده برداشت. سرمربی موفق آلمانی 
در مصاحبه خود در مورد این و دیگر موضوعات درباره خود و 

باشگاهش صحبت کرده که آن را مرور می کنیم:

 لیورپول پیش از تعطیلی مسابقات در اوج قرار داشت؛ 
اما چه برنامه هایی برای هر چه بهتر شدن این تیم دارید؟

قبل از هر چیزی گفتن این نکته ضروری است که ما قرار نیست 

تغییر خاصی انجام دهیم. اینکه ما موفق شــویم یا نه تنها به 
خودمان بستگی ندارد؛ بلکه عملکرد باشگاه های دیگر نیز روی 
نتیجه گیری ما تأثیر خواهد گذاشت. آن ها نیز این فرصت را 
خواهند داشت که بهتر شــوند پس من دقیقاً نمی دانم که در 
آینده چه اتفاقاتی خواهد افتاد. اما ما با وجود کسب موفقیت 
نیز تغییر نخواهیم کرد؛ چون می دانیم هنــوز جا برای بهتر 

شدن وجود دارد و برنامه هایی برای آن داریم.

 استفاده از بازیکنان جوان و آکادمی از این برنامه ها 
خواهد بود؟

در چند وقت اخیر خون تازه ای با این جوانان به رگ های تیم 
تزریق شده است. ما بازی های آن ها به خصوص در مسابقات 
جام اتحادیه و جام حذفی را تماشا کرده ایم و از آن ها در این 

مسیر اســتاده خواهیم کرد. شکی نیســت ما با وجود آن ها 
می توانیم تیم خوب فعلی خود را بهتر کنیم.

 در ابتدای کار در لیورپول به خصوص در فینال لیگ 
اروپا و فینال جام اتحادیه 2۰۱6 و لیگ قهرمانان 2۰۱8 

همیشه شرایط آن گونه که می خواستی پیش نرفت.
واضح بود که ما برای بهتر شــدن به زمان نیــاز داریم. همه 
می خواستند که من سریعاً شــرایط تیم را در همه زمینه ها 
درســت کنم، اما در آن مدت کوتاه امکان آن وجود نداشت، 

به همین دلیل بود که خواستم به من وقت بیشتری بدهند.

 و آن وقتی که می خواستی به تو داده شد.
بله این وقت به من داده شــد و جای خوشحالی بود که بعد از 
6، هفت یا هشت بازی که برگزار شد همه در مورد شرایط دید 
مثبت داشتند و می دانستند که در مسیری درست قدم گذاشته 
ایم. بعد از آن کسی حتی یک ثانیه نیز کار ما را زیر سؤال نبرد. 
بعد از آن همه اعتماد و ایمان کامل به کار ما داشتند و می گفتند 
اگر در این مسیر درست بمانیم همه چیز خوب پیش خواهد 
رفت. به همین خاطر بود که حتی بعد از شکست هایی که نام 
بردید، با اینکه در رسانه ها می گفتند در آستانه اخراج قرار دارم 

اما در بدنه باشگاه چنین تصوری وجود نداشت.

 آیا پیش از آن نگران نبودی که اخراج می شوی؟
من تاکنون در دوران مربیگری ام، اخراج شدن را تجربه نکرده ام. 
اما وقتی که به لیورپول می آمدم می دانستم که سطح همه چیز با 
گذشته متفاوت است و اگر خیلی زود موفقیتی که لازم است را 

برای باشگاه فراهم نیاورم اخراج خواهم شد.

 نظرت در مورد امکان از سرگیری مسابقات در این 
وضعیت کرونا چیست؟ به خصوص اینکه بوندس لیگا 

برای آن زمان احتمالی نیز تعیین کرده.
باید دید که شــرایط چگونه پیش می رود. بوندس لیگا خیلی 
خوشبین است که بتواند مســابقات را در اواسط ماه می دوباره 
شــروع کند. اما باید ببینیم که برای این تصمیم چقدر جدی 
هستند. اما آن چیزی که همه ما می خواهیم این است که همگان 
در شرایط امن و سالمی قرار داشته باشــند. آن زمان است که 
می توان تمرینات را دوباره آغاز کرد. من فکر نمی کنم که هنوز 
امکان این کار وجود داشته باشد. باید دید دولت چه تصمیمی 
خواهد گرفت. ما نمی توانیم مســابقات را به زور از سر بگیریم.

 به نظرت شروع دوباره فوتبال نمی تواند خوبی هایی 
داشته باشد؟

قطعاً خوبی هایی هم دارد. مسلماً آغاز دوباره مسابقات روحیه 
کل جامعه را بالا خواهد برد و باعث می شود که ذهن ها درگیری 
کمتری پیدا کنند و بتوانند با شرایط سخت به گونه ای بهتر کنار 
بیایند. اما باید فکر همه بخش های جامعه و تیم ها را نیز کرد که آیا 

می توانند تمرینات خود را به شکلی بی خطر انجام دهند یا خیر.

 اوضــاع قرنطینه چطور پیش مــی رود؟ آیا در تو 
تغییراتی ایجاد کرده است؟

آنچنان در زندگی من تأثیری نگذاشته است. زندگی قبلی من 
هم هر روز بیشتر در دفترم در باشــگاه و در خانه تقسیم شده 
است. اما بیرون رفتن های دیگر را تحت تأثیر خود قرار داده است. 
مسلماً دلم برای رفتن به رســتوران یا چیزهای اینچنینی تنگ 
شده اما بیشتر از همه دلم برای بازیکنانم، فوتبال و افراد دیگری 
که نمی توانند زندگی عادی خود را داشته باشند گرفته است. مهم 
نیست که من چه احساســی دارم چون پیش از این به اینکه در 
دفترم در باشگاه یا خانه برای مدت طولانی بمانم که مثل همین 
قرنطینه بوده عادت دارم. اما می توانم تصور کنم که برای افراد دیگر 
مسلماً سخت است و امیدوارم هر چه زودتر این شرایط تغییر کند.

دروازه بان ملی پوش کشورمان اولین چهره ورزشی ایرانی 
است که دعوت چالش جدید توسط پتر چک را پاسخ داده 
است. امیر عابدزاده پسر سنگربان اسطوره ای کشورمان و 
عضو باشــگاه ماریتیموی پرتغال، مانند چک از سه توپ 
تنیس برای انجام حرکات نمایشی اســتفاده می کند اما 
بر خلاف دروازه بان اهل جمهوری چک، از سطحی صاف 
به جای دستگاه فنر دار اســتفاده می کند که شاید اندکی 
کارش را راحت تر کند. البته امیر در استوری خود این کار 

را مثل آب خوردن لقب داده است.

ستاره فرانسوی باشگاه منچستریونایتد آن قدر دلش برای فوتبال 
تنگ شده اســت که با مادرش فوتبال بازی می کند و حتی به او 
لایی هم می زند! پل پوگبا کلیپی از خود در اینستاگرامش منتشر 
کرده که در آن به شکلی خنده دار با مادرش فوتبال بازی می کند. 
او می گوید مادرش پیش از این ادعا کرده بوده که در جوانی فوتبال 
بازی می کرده است! پوگبا همچنین توصیه می کند تا زمانی که 

پدر و مادرتان زنده هستند با آن ها وقت بگذرانید.

پل پوگباامیر عابدزاده
ستاره ســابق تیم ملی فوتبال انگلیس و مجری مشهور ورزشی 
کنونی، به انتقاد از شــکل خبررسانی رســانه ها در مورد نقل و 
انتقالات فوتبال پرداخت. گری لینه کــر در توییترش می گوید 
برخی اخبار مانند این که باشــگاهی بازیکنانش را به یک باشگاه 
دیگر پیشنهاد می کند، همیشه او را به خنده می اندازد. طعنه لینه 
کر به خبری است که سایت اسکای اسپورتس آن را پوشش داده 
و در آن ادعا کرده بارسلونا فروش ستاره خود کوتینیو را به چلسی 

پیشنهاد کرده است.

ستاره برزیلی باشــگاه رئال مادرید تولد هم تیمی تکنیکی خود 
را به او تبریک گفته اســت. دیروز تولد 28 سالگی ایسکو هافبک 
خلاق و اسپانیایی باشگاه رئال مادرید بود و مارسلو کاپیتان دوم 
کهکشانی ها نیز مانند بسیاری دیگر از هم تیمی های او در مادرید 
و تیم ملی اسپانیا، تولد ایســکو را در استوری اینستاگرامی خود 
تبریک گفته و او را شعبده باز لقب داده است. لازم به ذکر است که 

ایسکو نیز این تبریک را در استوری خود بازتاب داده است.

مارسلوگری لینه کر

تلویزیون حق پخش نمی دهد و مدیران عامل را محاکمه می کند

متهم به دنبال متهم!

ضد  حمله

فوتبال بی رحم تر از این حرف هاست
نازپرورده های مجازی به بهشت نمی روند

سال ها پیش آن هنگام که به محض رسیدن 8 آذر همه دنبال رمز گشایی 
از صعود تاریخی ایران به جام جهانی می افتادند و جشن می گرفتند آن 
حماسه به یادماندنی را، با خداداد عزیزی درمورد مسیری که پیمود تا 
به دوای هر مریضی)شعر فوتبالدوستان ایرانی در سال 76( تبدیل شود 
گفت وگو می کردم. خداداد می گفت و البته الان هم تأیید می کند که 
اصلًا در فوتبال دنبال ستاره شــدن نبوده و این سیر اتفاقات ناخواسته 
بوده که از او حماسه ساز ملبورن را ساخته است. او می گوید: »هیچ وقت 
خواب ستاره شدن ندیده و شب ها به خاطر کار روزانه این قدر خسته بوده 
که گاه از خستگی و درد عضلات خوابش نمی برده است«. با این حال او از 
دل فقر و زحمت و بدون هیچ رؤیایی می آید و در جریان فوتبال می شود 

ستاره سال های طولانی فوتبال ایران. 
در جهان فوتبال هم داستان همین بوده است. از امثال مارادونا و پله که 
از کانون نداری ها بزرگ شدند و دنیا را فتح کردند که بگذریم به مسی 
می رسیم. بازیکنی که از بیماری کم خونی و هورمونی رنج می برد و حتی 
پزشک و مربی اش هم تصور نمی کردند با آن وضعیت و بیماری تبدیل 

به ستاره ای بی بدیل شود.
واقعیت این است که ستاره شدن در فوتبال اگر چه به تکنیک و تاکتیک 
و آکادمی رفتن مربوط اســت، اما بخش اعظم توفیق در آن مربوط به 
حوادث و اتفاقات مخصوص فوتبالی است که هیچ کسی در آن نقشی 
ندارد.اگر مارک بوسنیچ یک قدم زودتر بر می داشــت و زاویه را برای 
خداداد تنگ تر می کرد و اگر توپ درست مقابل بوسنیچ کله نمی کرد. 
اگر پیتر شــیلتون در بازی معروف انگلیس – آرژانتین توپ را زودتر از 
مارادونا مشــت می کرد یا اصلًا از دروازه بیرون نمی آمد. اگر مسی در 

همان ابتدای شروع کارش مصدوم می شد و هزاران اتفاق دیگر.
این ها را گفتم تا به اینجا برسم که ســروصدایی که این روزها در مورد 
»آرات حسینی« در فضای مجازی به وجود آمده، واقعاً آزار دهنده است و 
بیشتر جنبه وقت تلف کردن و جمع کردم لایک و فالوور دارد. نمونه ای از 
کارهایی که این کودک در میان آن همه امکانات انجام می دهد را هزاران 
کودک با پاهای پینه بسته و دستان خالی در میان سنگ و خاک انجام 
می دهند. در بلوچستان و خوزستان و خراســان و آذربایجان کودکان 
بی شماری روی آسفالت های تفتیده شعبده می کنند و اتفاقاً از میانشان 
گاهی ستاره هایی بدون مانور و تبلیغات رشد می کنند. حالا اینکه بچه ای 
نازپرورده به حمایت های مجازی پدرش و هزینه هایی که برای او می شود 
سروصدای مجازی به پا می کند کجایش می تواند جذاب باشد؟ حتی 
اگر مسی هم برای او کامنتی گذاشته باشد، باز  ضامن این نخواهد بود 
که با ستاره ای جذاب روبه رو خواهیم شد. مسی روی فراخوانی که آرات 
با حیله گری پدرش در ویدئوی منتشر شده می دهد به صفحه او رفته 
وبرایش آرزوی موفقیت کرده است. همین کامنت هم البته از منظر دیگر 
هم قابل بررسی است. اینکه مسی با علم به علاقه ایرانی ها به شلوغ بازی 
در فضای مجازی ، از دل فارغی دنبال ایجاد ســرگرمی برای خودش و 
فالوورهایش بوده است. بدبینانه است اما دور از واقعیت نیست)هست؟(

پدر آرات در فضای مجازی پول خرج می کند و این بر هیچ کس پوشیده 
نیســت.او در فضای مجازی رؤیاهای خودش برای پســرش را برآورده 
کرده، اما کسی چه می داند چه سرنوشتی در فوتبال در انتظار این پسر 
نازپرورده خواهد بود و اتفاقات فوتبال چه خواب هایی برای او دیده است؟ 
آنچه اکنون عیان اســت اینکه او در روزهای قرنطینــه و بیکاری مردم 
ومیان لایوهای تفریحی به سوژه ای برای گذران زمان تبدیل شده است.

منهای فوتبال

 کناره گیری مصر از فیفا
 به دلیل حضور صهیونیست ها

ورزش: کمیته  موقت اتحادیه فوتبال مصر، ضمن عذرخواهی به دلیل 
بازی نکردن در لیگ جهانی بازی فیفا، دلیل ایــن کار را هم گروهی با 
رژیم صهیونیستی عنوان کرد.مصر در این مسابقات به دلیل موقعیت 
جغرافیایی، با ترکیه و رژیم صهیونستی هم گروه شده بود. در تیم مصر 
احمد حسن کوکا )مهاجم المپیاکوس(، احمد آل شیخ )بازیکن الاهلی(، 
رامی سعد و اسلام سامی حضور داشتند. کوکا، خبر لغو شرکت در این 
مسابقات را از طریق یک توییت منتشر کرد: »به من گفته شده بود که در 
میان افرادی هستم که در مسابقات جام جهانی الکترونیک فیفا، برای مصر 
شرکت خواهم کرد و این افتخار بزرگی برای من است، اما بعد از دیدن 
قرعه کشی، متأسفانه باید شرکت در مسابقات را رد کنم«.احمد آل شیخ 

هم با توییتی مشابه، از عدم شرکت در این مسابقات عذرخواهی کرد.

وعده باشگاه پارسا به لژیونرها
ورزش: سرپرست تیم بســکتبال آویژه صنعت پارسا گفت: با توجه 
به اینکه در شــکل گیری ویروس کرونا، بازیکنان هیچ گونه دخالتی 
نداشــتند و لیگ نیز به صورت غیرمترقبه تعطیل شد، ما این حق 
را برای بازیکنان و کادرفنی قائل هســتیم تا حق و حقوق آن ها را به 
صورت کامل بدهیم. البته ممکن است در زمان پرداخت قراردادها 
کمی تأخیر پیش بیاید.سرپرست تیم بسکتبال آویژه صنعت پارسا در 
مورد تعطیلی لیگ برتر بسکتبال و اعتراض شهرداری گرگان نسبت 
به این اتفاق گفت: به نظرم فدراســیون بسکتبال در تعطیلی لیگ، 
بهترین تصمیم را اتخاذ کرد. اعلام پایان لیگ نظر تمام باشگاه ها بود؛ 
اینکه قهرمان هم مشخص نشود، مطابق آیین نامه که مورد موافقت 
تمام تیم ها قرار داشت، تصمیمی کاملًا منطقی بود. اکنون که لیگ به 

اتمام نرسیده، نباید توقع داشت تیمی هم قهرمان شود.

محمدیان: هیچ هراسی از عنوان داران ندارم
ورزش: محمدحســین محمدیان، یکی از آزادکاران مدعی تیم ملی 
اســت که با وجود جوانی، ســال های پر فراز و نشــیبی را در کشتی 
پشت ســر گذاشــته اســت. از چهار ســال محرومیت ناخواسته از 
حضور در تمامی میادین رســمی کشــتی گرفته تا بازگشت طلایی 
و توقف دوباره به دلیل شــیوع کرونا، بارها مانع پیشــرفتش شــده، 
اما او همچنان برای رســیدن به هــدف اصلی اش یعنــی المپیک، 
ناامید و منصرف نشــده اســت.وی در پاســخ به این پرسش که در 
صورت حضور در المپیــک، حریفان نامدار و توانمنــدی را پیش رو 
دارد گفت: به هیــچ عنوان تحــت تأثیر نام رقبای بــزرگ خارجی 
قرار نمی گیرم و هر چه در تــوان دارم در برابر آنــان رو خواهم کرد.

رئیس فدراسیون والیبال بازنشسته شد
ورزش: رئیس فدراســیون والیبال که از زمان حضــور در معاونت 
وزارت ورزش با ابهاماتی در مورد بازنشسته بودنش مواجه شده بود، 
در واکنش به تازه ترین حکمی که در این مورد صادر شده، گفت: از 
این موضوع بی خبرم.از زمانی که وی در وزارت ورزش مشغول به کار 
بود، ابهاماتی در مورد بازنشسته بودنش مطرح بود اما ژاله فرامرزیان، 
معاون توســعه منابع وزارت ورزش در گفت وگو با خبرنگار مهر این 
موضوع را رد و تأکید کرد که وی بازنشسته نیست.با این حال سازمان 
بازنشستگی کشــوری در تازه ترین نامه ای که برای وزارت ورزش و 
جوانان ارسال کرده بر بازنشسته بودن این مدیر باسابقه و رئیس فعلی 

فدراسیون والیبال تأکید کرده است.

پیام خداحافظی کولاکوویچ
ورزش: قرارداد ایگــور کولاکوویچ ســرمربی مونته نگرویی تیم ملی 
والیبال دیروز با توافق دوطرفه میان او و فدراسیون ایران رسماً فسخ شد. 
کولاکوویچ نیز به همین بهانه با انتشار تصاویری و پیامی احساسی در 
صفحه شخصی خود، ضمن ابراز خرسندی بابت حضور سه ساله در تیم 
ملی والیبال ایران، از مردم و خانواده والیبال ایران خداحافظی کرد.ایگور 
کولاکوویچ در صفحه اینستاگرام خود نوشت:»همکاران عزیزم، بازیکنان 
عزیزم، کارمندان فدراســیون ایران، دوســتان عزیز ایرانی من و مردم 
شایسته ایران. بعد از سه سال تلاش بی وقفه، عرق ریختن، غم، خنده، 
اشک، زیبایی و شادی، لحظه جدایی و رفتن من از ایران فرا رسید.این سه 
سال یک ماجراجویی فوق العاده و یک تجربه شگفت انگیز بود که زودتر از 
آنچه انتظار داشتم به پایان رسید، اما دیگر مهم نیست. هیچ چیز نمی تواند 
خاطرات خوب  من با تیم ایران را در زمان هایی که برای  موفقیت مقابل 
رقبا  می جنگیدیم را از بین ببرد. برای همیشه در قلب من می مانید. منتظر 

دیدار احتمالی دوباره با شما، هرجا که باشید، هستم.

 پیش بینی غفور از بازگشت لژیونرها 
به لیگ والیبال

ورزش: امیر غفــور، بازیکن تیم ملی والیبال ایــران درباره وضعیت 
خودش در سال جاری و اینکه با چه باشگاهی همکاری خواهد کرد، 
گفت: برای من هنوز هیچ موضوعی قطعی نشده است و باید صبر کنیم 
که شرایط جهان در مقابل بیماری کرونا به ثبات برسد تا بعد باشگاه ها 
بر اساس داشته ها، تصمیم گیری کنند.وی تأکید کرد: به نظرم امسال 
وضعیت لیگ ایــران بهتر از اروپا خواهد بود، زیرا باشــگاه ها در نظر 
دارند برای ســال جاری با تیم های قدرتمندی در لیگ برتر والیبال 
حضور یابند.غفور با بیان اینکه به دلیل مشــکلات کرونا پیشــنهاد 
پایان کار بازیکنــان خارجی برای ورزش اروپا مطرح اســت، گفت: 
اگر این شــرایط ادامه یابد، اروپا توان حمایت از باشگاه های ورزشی 
خود را نخواهد داشــت و اگر شــرایط اقتصادی اقامت در اروپا مهیا 
نباشد، طبیعی است که لژیونرهای ایرانی به کشور بازخواهند گشت.

بیرالوند: تعویق المپیک به نفعم شد
ورزش: رضا بیرالوند، ملی پوش وزنه برداری در مورد شرایط تمرینی 
خود اظهار داشت: من هم مانند سایر ملی پوشان از زمانی که موضوع 
شیوع ویروس کرونا در دنیا و به تبع آن در کشورمان جدی شد، در 
زادگاهم هســتم و در خانه تمریناتم را دنبال می کنم. تا جایی هم 
که می توانم در برخی امور مانند سمپاشــی به مردم کمک می کنم 
تا احســاس تنهایی نکنند.عضو تیم ملی وزنه بــرداری در رابطه با 
تعویق المپیک تصریح کرد: قطعاً این اتفاق به خصوص برای ما که 
تمریناتمان در پایان سال گذشــته خیلی نظم و استمرار نداشت، 
بسیار خوب بوده و به سود ماست. خداراشکر تعویق المپیک توکیو 
و مسابقات آســیایی و چند گزینشــی دیگر برای افزایش امتیازات 
المپیکی می تواند کمک  کند تا با شرایط و آمادگی بهتر در رویدادهای 
گزینشــی بتوانیم امتیازات  خودمان را افزایش دهیم. این مسئله از 
طرفی کمک خواهد کرد تا بتوانم زانوی مصدومم را بهتر ترمیم کنم.

یادداشت 

جواد رستم زاده
annotation@qudsonline.ir

شکایت شهر خودرو از پرسپولیس 
ورزش: مالک باشــگاه شــهرخودرو اعلام کرد این باشــگاه بابت طلب 
4 میلیارد و 5۰۰ میلیون تومانی از باشگاه پرسپولیس شکایت کرده است 
و امکان دارد یک میلیارد هم به این مبلغ بابت ضرر و زیان آن اضافه شود. 
فرهاد حمیداوی در گفت وگویی درباره قرارداد این تیم با پرســپولیس بر 
ســر انتقال گل محمدی گفت: در ازای رضایت نامه یحیی گل محمدی، 
قراردادی با باشــگاه پرســپولیس منعقد کردیم و تنها یک چهارم یعنی 
یک و نیم میلیارد از باشگاه پرسپولیس گرفتیم. تا امروز تنها قول و وعده 
از پرسپولیسی ها شــنیدیم و دو چک آن ها برگشــت خورده است و یک 
چک دیگر مانده است. مجموع قرارداد این رضایت نامه 6 میلیارد است و 
یک میلیارد هم بابت ضرر و زیان آن است. دوست نداشتم هیچ وقت مقابل 
هواداران پرسپولیس قرار بگیرم اما چند روز پیش برای شکایت اقدام کردیم.

AFC: لیگ آسیا ادامه می یابد
ورزش: ویندرسون جان دبیر کل کنفدراسیون فوتبال آسیا در گفت و 
گویی که با روزنامه الریاضیه عربستان داشت، گفت: ما خواستار تکمیل 
شــدن لیگ قهرمانان هســتیم. محتمل ترین زمان برای ادامه لیگ 
قهرمانان آسیا ماه آگوست و به صورت تک بازی و در یک کشور خواهد 
بود. بعضی از کشورها در غرب آسیا پیشنهادهای میزبانی به ما داده اند 
که فعلًا نمی توانیم نام آن ها را ذکر کنیم. در حال بررسی پیشنهادها 
هستیم.او ادامه داد: برای تکمیل شــدن لیگ قهرمانان آسیا در فصل 
2۰2۰ همچنان در حــال رایزنی و جمع آوری نظرات و پیشــنهادها 
هستیم. او درباره انتخابی جام جهانی و جام ملت های آسیا هم گفت: 
انتخابی جام جهانی مربوط به فیفا می شود و خود فیفا هم در این زمینه 

تصمیم گیری خواهد کرد.

 واکنش سپاهانی ها
 به قرارداد ۱۰ میلیاردی قلعه نویی  

ورزش: دو روز پیش بود که افشین پیروانی در بخشی از مصاحبه تند و 
تیزش علیه سرمربی ســپاهان به رقم قرارداد او هم اشاره کرد و این طور 
در این مورد حرف زد:» کســی که 8 میلیارد قرارداد دارد و 2 میلیارد آفر 
قراردادش است، امســال 1۰ میلیارد می گیرد و سال آینده 12 میلیارد، 
وقتی نتیجه نمی گیرد معلوم است که می آید و هجمه وارد می کند.« مسعود 
تابش مدیرعامل پیشین باشگاه در این خصوص با ابراز ناراحتی از اخباری 
که هر روزه منتشر می شــود، به ایمنا این طور گفته است:» این موضوع 
دروغ محض است، نمی دانم برخی اشخاص بر چه اساسی این حواشی را 
درست می کنند و به چه علت این مسائل را مطرح می کنند، اما امضای من 
و منوچهر نیکفر به عنوان رئیس هیئت مدیره زیر قرار دادی که سپاهان با 
امیر قلعه نویی بسته، وجود دارد و مبلغ آن 1۰ یا 8 میلیارد تومان نیست. باید 
از خود این افراد سوال کرد که به چه علتی این مسائل را مطرح می کنند«.

همچنین رضا فتاحی سرپرست باشگاه سپاهان در این مورد گفت:» اصلًا 
چنین چیزی را تأیید نمی کنم ولی رقم قرارداد را هم نمی توانم بگویم.«

کلوپ: به قرنطینه 
بودن عادت دارم!
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

شهابحسینییککمپانیفیلمسازی
جدیدتأسیسکرد

سیماوسینما: شهاب حسینی 
به همــراه کــوروش آهــاری، 
کارگــردان ایرانی و »الکس برتو« 
یک  هالیــوودی  تهیه کننــده 
کمپانی جدید با نــام »پلُ مدیا« 

تأسیس کردند.
به نقل از هالیــوود ریپورتر، این 

کمپانــی تهیه و توزیع فیلم با هدف ایجاد پلی میان ســینما، فرهنگ 
و هنر ایران و آمریکا ایجاد شــده و فیلم هــای ایرانی و بین المللی را در 
آمریکا و دیگر کشورهای خارجی توزیع می کند. »پلُ مدیا« تهیه کنندگی 
رویدادهای زنده از جمله حضور بازیگران ایرانی و بین المللی و فیلم سازان 
و همچنین دیگر برنامه های هنری، فرهنگی و سینمایی را نیز در دستور 
کار قرار داده و پیش از این نیز یک مسترکلاس با حضور بهروز وثوقی و 

شهاب حسینی برپا کرده است.
فیلم های ایرانی »تنگسیر«، »قیصر«، »داش آکل«، »گوزن ها« و »سوته دلان« 

نیز از سوی کمپانی »پلُ مدیا« در آمریکا توزیع شده است. 
شهاب حسینی سابقه بازی در دو فیلم برنده اسکار خارجی »جدایی« و 
»فروشــنده« از ساخته های اصغر فرهادی را در کارنامه دارد و برای بازی 
در فیلم »فروشنده« برنده جایزه بهترین بازیگر مرد از جشنواره فیلم کن 
شــد. کوروش آهاری، تهیه کننده و کارگردان ایرانی نیز به تازگی فیلم 
هیجانی-ترسناک ایرانی »آن شب« را با بازی شهاب حسینی کارگردانی 

کرده که »الکس برتو« نیز یکی از تهیه کنندگان آن است.

به مناسبت روز زمین وبه صورت رایگان
مایکلمورمستندیرادرفضایمجازیمنتشرکرد

ز  مستند سا : سینما و سیما
عنوان  با  مستندی  آمریکایی 
»سیاره انسان ها« را به مناسبت روز 
منتشر  رایگان  به صورت  زمین 
هالیوودریپورتر،  از  نقل  کرد.به 
نام  به  مایکل مور  فیلم  کمپانی 

»رامبل میدیا« اولین فیلم بلندی را که تولید کرده به صورت رایگان در 
به کارگردانی  با عنوان »سیاره انسان ها«  فیلم  یوتیوب منتشر کرد.این 

جف گیبز ساخته شده و مایکل مور تهیه کننده اجرایی آن بوده است.
این مستند بلند به مناسبت پنجاهمین سالگرد »روز زمین« در دسترس 
همگان قرار گرفته است.مستند »سیاره انسان ها« ۱۴۰ دقیقه ای است و 
سه شــنبه در یوتیوب همزمان با ۲۲ آوریــل روز زمین در اختیار عموم 

قرار گرفت.
 این فیلم به مدت ۳۰ روز به صورت رایگان در دسترس است.نویسندگی، 
کارگردانی و تهیه فیلم را جف گیبز برعهده داشــت که پیشتر با مور در 
چندین پروژه به عنوان تهیه کننده همکاری داشــته است که »بولینگ 
برای کلمباین« در ســال ۲۰۰۲ و »فارنهایت ۹/۱۱« در ســال ۲۰۰۴ از 

جمله آن ها هستند. 
»فارنهایت ۱۱/۹« درباره ترامپ نیز دیگر فیلم مشترک این دو بوده است.

گیبز در معرفی این مســتند گفته اســت که ما داریم نبرد را در توقف 
تغییرات آب و هوایی می بازیم، زیرا به دنبال رهبران محیط زیستی هستیم 
که بسیاری از آن ها خیلی علاقه مند هستند، اما در واقع جنبش سبز را 
به ثروتمندان و شرکت های آمریکایی فروخته اند.این فیلم نخستین بار در 
آگوست )مرداد( در جشنواره فیلم »تراورس سیتی« روی پرده رفته بود.
رامبل میدیا که در نیویورک واقع است از زمانی کارش را شروع کرد که 
مایکل مور پادکستی به همین نام را در ماه دسامبر راه اندازی کرد و تاکنون 

بیش از ۷۰ اپیزود را با حمایت تبلیغ دهندگانش تهیه کرده است.
»سیاره انسان ها« با توجه به در خانه ماندن مردم جهان برای ویروس کرونا، 

در دسترس عموم قرار گرفته است.

کرونابهکامنتفلیکس
ایسنا: شــبکه نت فلیکــس از 
آغــاز دوران قرنطینــه به دلیل 
شــیوع ویروس کرونــا تاکنون 
۱۶ میلیــون به شــمار کاربران 
خود اضافه کرده است.به نقل از 
واشنگتن پسُت، قرنطینه خانگی 

مردم در بســیاری از نقاط جهان به دلیل بحران جهانی ویروس کرونا 
موجب شده سرویس اینترنتی نت فلیکس در سه ماه نخست سال ۲۰۲۰ 
بتوانند ۱5/8میلیون کاربر جدید جذب کند و شمار کاربران خود را در 
سراســر جهان به ۱8۳میلیون نفر ارتقا دهد. کمپانی  نت فلیکس پیش 
از ایــن پیش بینی کرده بود در این بــازه زمانی ۷ میلیون کاربر جدید 
اضافه کند.با وجود موفقیت نت فلیکس در دوران کرونا، »رید هستینگز« ـ 
بنیان گذار نت فلیکس ـ در نامه ای خطاب به سهامداران نوشت: »در تاریخ 
بیش از ۲۰ ساله ما، هیچ زمانی به اندازه مقطع کنونی آینده ای نامطمئن 
و ناپایدار در انتظارمان نبوده اســت. ویروس کرونا به تمام گوشه و کنار 
جهان رســیده و بدون هیچ درمان کلی و واکسن، مشخص نیست این 
بحران وحشتناک چه زمانی و چگونه قرار است پایان یابد. آنچه مشخص 
است هزینه انسانی شامل جان انسان ها و شغل های از دست رفته است 
و ده ها میلیون نفر بیکار شده اند«.وی همچنین با اشاره به افزایش موقتی 
شمار کاربران نت فلیکس عنوان کرد: با پایان قرنطینه خانگی از شتاب 
رشد کاربران کاسته می شود.در ســه ماه نخست سال جاری میلادی، 
۱۳/5میلیون نفر از کاربران نت فلیکس از ســایر کشورها به غیر از اروپا 
جذب شــده اند و اروپا، خاورمیانه و آفریقا به ترتیب بیشــترین شمار 
کاربران جدید را داشته اند. شبکه نت فلیکس در حالی عملکرد موفقی را 
به ثبت رسانده که از اواخر سال ۲۰۱۹، اپَل و دیزنی پلاس نیز به عنوان 
ســرویس های رقیب کار خود را آغاز کردند و »ان بی سی یونیورسال« و 

»وارنرمدیا« نیز امسال وارد میدان خواهند شد. 
سرویس ویدئوی درخواستی )VOD( و رسانه سیال نت فلیکس در سال 

۱۹۹۷ فعالیت خود را آغاز کرده اند.
نت فلیکس اولین ســریال خود، خانه پوشالی را در ســال ۲۰۱۳ ارائه 
کرد و هم اکنون صدها ساعت برنامه تولید می کند. از دیگر سریال های 
پربیننده نت فلیکس می توان به  ســریال های چون شکارچیان ترول و 
خانه پوشالی، چیزهای عجیب، سرقت پول، ۱۳ دلیل برای اینکه...، بچه 
رئیس: بازگشت به کار و بازگشت سفرها علمی و شکارچیان ذهن را نام 
برد.  این ســامانه همچنین فیلم سینمایی مرد ایرلندی )۲۰۱۹( را هم 
ساخته است که  طبق آماری که نت فلیکس منتشر کرد، مرد ایرلندی در 

پنج روز نخست، ۱۷٫۱ میلیون نفر تماشاچی داشته است.

سیماوسینما/زهرهکهندل»سرباز« سریال
که  است  سفید«  »وضعیت  سازندگان  جدید 
روایت  قسمت   5۰ در  را  حماسی  عاشقانه ای 
می کند. این سریال حکایت سرباز وظیفه ای به 
نام یحیی و همسرش یلدا و رفقای هم خدمتی اش 
است. سریال »سرباز« کار مشترک حمید نعمت الله 
مقدم دوست  که  است  مقدم دوست  هادی  و 
محمدرضا  و  دارد  برعهده  را  آن  کارگردانی 
شفیعی، تهیه کننده سریال است که پیش تولید 
آن از اسفند ماه سال ۹۶ کلید خورده و با توجه 
به پرکار بودن پروژه، ساخت آن بیش از دو سال 
زمان برده است. آرش مجیدی، الیکا عبدالرزاقی، 
رویا تیموریان، جمال اجلالی، اسماعیل محرابی، 
نیما شعبان نژاد، سیاوش خیرابی،علی هاشمی، 
افسانه کمالی، فرحناز منافی ظاهر، جواد خواجوی، 
صادقی،  محبوبه  ثروتی،  مهتاب  آهنگر،  کاوه 
و  مقدم دوست  محمدطاهر  مستبصری،  مهدی 
دریا بخشنده از بازیگران این مجموعه هستند. این 
سریال 5۰ قسمتی که برای پخش از شبکه سوم 
سیما آماده شده در شهرهای مختلفی همچون 
تهران، لواسان، ساوه، قم، زاهدان، اهواز، خرمشهر، 
در  و  مشهد  پرند،  دماوند،  قزوین،  زابل،  آبادان، 
شهرهای کربلا و نجف کشور عراق تصویربرداری 
شده که مشهد، ایستگاه پایانی فیلم برداری آن 
بوده است. مجموعه تلویزیونی »سرباز« محصول 
مشترک گروه فیلم و سریال شبکه سه سیما و 
قرارگاه مهارت آموزی ستاد کل نیروهای مسلح 
است که از ابتدای ماه مبارک رمضان میزبان نگاه 
مخاطبان تلویزیون در شبکه سه سیما خواهد بود و 
انتظار می رود که سریالی جذاب و خوش ساخت را 
روی آنتن ببرد. درباره جزئیات بیشتر این مجموعه 
تلویزیونی با محمدرضا شفیعی، تهیه کننده سریال 

»سرباز« گفت وگو کردیم که می خوانید. 

 جرقهساختسریالسربازازکجازده
شد،آیاهمکاریموفققبلیشماباهادی
درساخت نعمتالله حمید و مقدمدوست

اینسریالتأثیرگذاربود؟
ماجرای ســاخت سریال ســرباز مربوط به الان 
نمی شود و بیش از پنج ،۶ سال است که درباره این 
موضوع گفت وگو می کنیم. موضوع سربازی موضوع 
مهمی است و نقطه عطف زندگی و عمر جوان های 
ایرانی به شمار می رود. علاقه مند بودیم که با این 
موضوع و درباره این دوران، سریالی ساخته شود. 
نام سریال »سرباز« است اما به این معنا نیست که 
فقط به مقوله سرباز و سربازی می پردازد بلکه قصه 
ســریال از بستر دوران ســربازی روایت می شود. 
سریال یک حماسه عاشــقانه است که از فضای 
دوران سربازی استفاده شده تا محتوای مهم ایثار و 
ازخودگذشتگی برای همنوع را در جامعه ترویج دهد.
 اتفاقــاً از موضــوع ســربازی هــم بهره گیری 
درســتی شده چون مقوله ســربازی چیزی جز 

ازخودگذشتگی برای کشور و مردم جامعه نیست. 
این ســریال به موضوعات مهمی می پردازد مثلًا 
موضوع ســبک زندگی از بخش های مهم سریال 
است که تا قسمت بیستم سریال، اثری از سرباز و 
سربازی نمی بینیم، موضوع در رابطه با زوج جوانی 
است که با همه مشکلاتی که زوج های جوان در 
این روزها با هم دارند، درگیر هستند و قرار است 
که در این مناقشــات دراماتیک، محتوای سبک 

زندگی مطرح شود. 

 چراپرداختنبهموضوعاتیهمچونایثار
وازخودگذشــتگیدرشرایطامروزجامعه
اهمیتداردوتلویزیونبرایچنینموضوعاتی
ســرمایهگذاریدرسریالسازیمیکند؟
خــب در همین روزهــای کرونایــی می بینیم 
کــه چقدر این موضوع، مبتلابه جامعه اســت و 
ازخودگذشــتگی و همدلی در بحران های اخیر 
از ســیل و زلزله بگیرید تا شیوع بیماری کرونا، 
می تواند کمک حال مردم و کشــور باشد. مقوله 
ایثار و ازخودگذشتگی موضوع بسیار مهمی است 
و مصادیــق جدی آن همچون گروه های جهادی 
و نمونه های ازخودگذشــتگی بــرای هموطن و 
همسایه را در این سریال می بینیم و به یکدیگر 

یادآور می شود. 
نکته مهم دیگری که ســریال »ســرباز« داراست 
اینکه برخــی از موضوعاتی کــه در دیدار اخیر 
هنرمندان با مقام معظم رهبری داشتیم مطرح 
شد. در این سریال نمایش داده می شود همچون 
موضوع پیاده روی اربعین، ســبک زندگی ایرانی 

اســلامی، مصادیق ازخودگذشــتگی و ایثار در 
جامعه و فعالیت گروه های جهادی که از تذکرات 
رهبری در این دیدار بود و ایشــان گفتند باید در 
آثار نمایشــی به صورت جدی به آن ها پرداخته 
شود، ما سعی کردیم که در سریال »سرباز« بخشی 

از منویات رهبری را مطرح کنیم. 

 اینسریالنســبتبهماجراهایاخیر
کشورهمخیلیبیتفاوتنبودهاستمثلًا
باتوجهبهوقوعســیلدربرخیاستانها،
فیلمنامهسریالکهقراربودبخشیازآندر
میانزلزلهزدههاروایتشوددچارتغییرات
شدوبهمسئلهسیلخوزستانپرداخت،در

اینبارهتوضیحمیدهید؟
همین طــور اســت، پیــش از ایــن قــرار بود 
شخصیت های سریال به فراخور قصه به مناطق 
زلزله زده ســفر کنند و بخشــی هایی از قصه در 

جریان کمک رســانی به زلزله زدگان روایت شود، 
اما با توجه به وقوع سیل در شهرهای مختلف، به 
منظور همدردی با مردم و در راستای به روز شدن 
هر چه بیشتر قصه، سکانس های مربوط به مناطق 
زلزله زده به مناطق سیل زده تغییر پیدا کرد و گروه 
به استان خوزستان سفر کردند. در واقع آن بخش 
از داستان که به موضوع زلزله می پرداخت به دلیل 
جدی شدن مسئله سیل در سال ۹۷ تغییر کرد 
که البته این موضوع هــم در ذیل مصادیق ایثار 
و ازخودگذشتگی قرار می گیرد و درونمایه اصلی 

سریال است. 

 ســریالهایتلویزیونیمادرسالهای
گذشــتهبیشــترمحدودبهلوکیشــن
تهرانیاشــهرکهایسینماییپایتخت
بودند،ولیگروهتولیدســریال»سرباز«
را لوکیشــنهایمتعــددومتنوعــی
تجربــهکردنــد،ازســختیهایکاردر
بگویید؟ تهــران از لوکیشــنخــارج

ما برای تولید این پروژه به ۶ اســتان کشورمان و 
همچنین شهرهای نجف و کربلا در کشور عراق 
رفتیم که پیاده روی اربعین هم بخشــی از کار را 
شــامل می شود. این ســریال از نظر بصری، کار 
برازنده ای است و فضاها و لوکیشن های متفاوتی 
را تجربه کرده اســت. این ســریال در شهرهای 
مختلفی همچون تهران، لواســان، ســاوه، قم، 
زاهدان، اهواز، خرمشــهر، آبــادان، زابل، قزوین، 
دماوند، پرند، مشهد و در شهرهای کربلا و نجف 

تصویربرداری شده است. 

 مخاطبانسینماوتلویزیونخاطرهخوبی
و مقدمدوست هادی مشترک تولیدات از
حمیدنعمتاللهدارند،درموردسریالسرباز
همبسیاریمنتظرزندهشدنخاطرهخوش
ســریال»وضعیتسفید«هستند.آیااین
سریالتفاوتهایساختاریقابلتوجهیبا

آثارقبلیایندوفیلمسازدارد؟
بله، سریال »سرباز« به لحاظ ساختار متفاوت از آثار 
قبلی این دو فیلمساز است. اینکه چقدر سریال ما 
را دوست دارند بستگی به سلیقه مخاطبان دارد، 
ولی سعی کردیم  سریال از نظر فنی و محتوایی، 
مخاطب را جذب کند. به هرحال سریال به لحاظ 
ساختار، سریالی متفاوت نسبت به آثار قبلی من 
و دوستان سازنده است، ضمن اینکه به یاد ندارم 
در میان سریال هایی که پیش از این در تلویزیون 
ساخته شده، سریالی از این جنس ساخته شده 
باشد، چون نوع روایت و قصه گویی سریال »سرباز« 
متفاوت از سریال های قبلی تلویزیون است، این 
سریال راوی دارد و ساختار متفاوت تری را دنبال 
می کند، امیدواریم این ســاختار متفاوت موجب 

جذب بیشتر مخاطبان شود.

 برخلافروالیکهبهتازگیدرتلویزیون
بابشــدهوسریالهابهســرعتتولید
میشــوندبهطوریکههمزمانباپخش
اول،قسمتهایآخردرحال قسمتهای
تدویناســت،ولیپروسهساختسریال
»ســرباز«آراموطولانیمدتبود،دلیلش

چیست؟
این ســریال به لحاظ تولیدی، کار ســختی بود. 
یک ملودرام آپارتمانی نبود که ســریع ســاخته 
شــود، سریال پروداکشن دارد و تصویربرداری در 
استان های مختلف ایران را تجربه کرده است، در 
واقع از آن جنس ســریال هایی نیست که بتوان 
زمان مشــخصی برای تولید و پخش آن در نظر 
گرفت. کار باید در رونــد تولید قرار می گرفت و 
پس از پایان تولید، برای پخش  آن تصمیم گیری 
می شــد. دی ماه سال گذشــته فیلم برداری کار 
به پایان رســید، چند ماه فرصت انجام امور فنی 
سریال را داشتیم و از اول ماه مبارک رمضان روی 

آنتن شبکه سه خواهد رفت.

 زمانپخشازهمانابتدامشخصبودکه
قراراستدرماهمبارکرمضانباشد؟

 نه این تصمیم مدیران سازمان بود، ولی از زمان 
پخش ســریال رضایت داریم، چــون به لحاظ 
محتوایی، ســریال بی ربط به فضای معنوی ماه 
میهمانی خدا نیست. به نظرم ماه مبارک رمضان 
زمان مناســبی برای این جنس حرف هایی است 
که در ســریال می زنیم. ضمن اینکه سریال های 

رمضانی معمولاً تماشاگر بیشتری هم دارند.

برش

به 6  پروژه  این  تولید  برای  ما 
همچنین  و  کشورمان  استان 
شهرهای نجف و کربلا در کشور 
پیاده روی  که  رفتیم  عراق 
را  کار  از  بخشی  هم  اربعین 
از  سریال  این  می شود.  شامل 
نظر بصری، کار برازنده ای است 
و فضاها و لوکیشن های متفاوتی 

را تجربه کرده است

گفتوگوبااحسانعمادی،کارگردانمسابقه»کارساز«

از » ایده« تا»شرکت« در یک مسابقه مستند  
 » »کارساز  سیماوسینما/جوادشیخالاسلامی: مسابقه 
یکی از مســابقه های متفاوت تلویزیون در ابتدای سال بود. 
مسابقه ای که به سراغ کارآفرینان رفته و آن ها را در یک رقابت 
مستند درگیر کرده بود. به نظر کارشناسان شاید این برنامه 
در ظاهر جذابیت سایر مسابقه های تلویزیونی را نداشت، اما 
رویکرد مســتندگونه آن موجب شده بود تا مخاطب درگیر 
اتفاقات و مراحلی که شــرکت کنندگان طــی کرده اند، قرار 
بگیرد  به این شکل می توانست  فرایند رقابت و آماده سازی را 
ببیند و تنها از نتایج آگاه نمی شد و خود این همراهی موجب 
افزایش آگاهی مخاطبان در این حوزه ها می شد. گرچه عنصر 
رقابت و داوری مثل هر مســابقه دیگری در این مسابقه هم 
وجود دارد، اما در کنار استعدادسنجی و استعدادیابی باید به 
استعدادسازی یا استعدادپروری هم به عنوان سویه مهم این 
مسابقه اشــاره کرد. همین ویژگی موجب شد که فصل اول 
»کارساز« در زمان پخش مورد توجه مخاطبان قرار بگیرد و این 
برنامه در حال حاضر روی »وی او دی ها« قابل دسترسی است 

و به گفته سازندگان با استقبال مخاطبان همراه بوده است. 
مستند مســابقه ای به کارگردانی مشترک احسان عمادی 

وامین کفاش زاده است.
احســان عمادی، کارگردان این برنامه درباره ایده ساخت این 
مسابقه به خبرنگارقدس گفت: ایده »کارساز« از دل برنامه »خانه 
ما« به دنیا آمد. یعنی خودش هم زاییده یک رئالیتی شو دیگر 
اســت. اگر »خانه ما« را دیده باشید در این چند فصل همواره 
یکی از مأموریت هــای ثابت خانواده ها که از پرطرفدارترین و 
هیجان انگیزترین قسمت های برنامه بود، قسمت کارآفرینی 
خانواده ها بود. در این قسمت خانواده ها باید در حد توانشان یک 
کســب و کار خانگی راه بیندازند. ما همان موقع هم احساس 
می کردیم این قسمت برنامه ظرفیت بالایی دارد و می توان آن 
را تبدیل به رئالیتی شو مستقل کرد. با این همه به این دلیل 
که »کارساز« کار جدیدی بود و تفاوت هایی با برنامه های قبلی 
خانه مستند مثل فرمانده و ضدگلوله و … داشت، تخصصی تر 
بود و مخاطبان خاصی داشت، تولید برنامه با احتیاط و مراقبت 
انجام شــد  و به همین خاطر پروســه تولیدش زمان برد.وی 
در ادامــه با ذکر این نکته که مهم ترین بخش کار پیدا کردن 

شــرکت کنندگان بالقوه و همچنین هیئت داوران 
مناسب برای برنامه بود، افزود: برای شرکت کنندگان 
در رویدادهای مربوط به کارآفرینی و دانشــگاه های 
علمی فراخوان داده شــد و توانستیم کسانی که به 
صورت بالقوه می توانســتند در برنامه شرکت کنند 
را پیدا کنیم. فرایند تولید اردیبهشت سال گذشته 

شروع شد، دو ماه طول کشید و در نهایت هم برنامه اسفند ۹8 
و فروردین ۹۹ پخش شد. البته به تازگی هم پخش مجموعه در 
فیلیمو و بعضی پلتفرم های دیگر شروع شده که اتفاق خوبی 

است و حاکی از استقبال مردم است.

  کارخانه نوآوری
عمادی با یادآوری تعبیر »کارخانه نوآوری« که پیش از این در 
متن برنامه هم گنجانده شده بود، گفت: ما »کارساز« را فقط 
به عنوان یک برنامه تلویزیونی ندیدیم. در این »کارخانه های 
نوآوری« هم همه جور آدمی می بینید، از آدمی که صرفاً یک 
ایده دارد تا آدمی که یک محصول اولیه ساخته است تا آدمی 
که شــرکتش را ثبت کرده و ممکن است کارمند هم داشته 
باشد. ما در »کارساز« دوست داشتیم به تجاری شدن ایده های 
خوب کارآفرینی کمک کنیم. یعنی حمایت از آدم های جدی 

و پای کار که قدرت انجام ریســک دارند برای 
اینکه وارد چرخه کار و تولید شوند. در همین 
فصل شــرکت کننده های ما سه گروه مختلف 
با ایده های متفاوت بودند و نقطه مشترکشان 
خلاقیت، پشتکار و قدرت ریسکشان بود. وی 
در پاسخ به این پرسش که شرکت کنندگان این 
برنامه باید چه ویژگی هایی داشته باشند، گفت : ما همچنان 
نگاهمان از ایده تا شرکت است، یعنی هر کسی که نیاز به یک 
چرخه شتابدهی داشته باشد ما از آن استقبال می کنیم. این 
ویژگی می تواند شامل گروه های مخترعین، گروه های خدماتی 

و قشرهای مختلف و سنین متفاوت شود.

  ساده سازی مفاهیم پیچیده اقتصادی
عمادی که نویسنده متن این مســابقه هم است با اشاره به 
ویژگی های نریشــن برنامه بیان کرد: نریشــن »کارساز« با 
رئالیتی شــوهای دیگر تفاوت هایی دارد، چون باید ســه تا 
ویژگی را به صورت همزمان می داشــت. اولین ویژگی بیان 
ساده مفاهیم اقتصادی مثل بازاریابی، کارآفرینی و غیره که 
مباحث تخصصی و دانشــگاهی هستند، بود. دومین ویژگی 
مربوط به ساختار داستانی نریشن بود. در این برنامه قصه ای 

وجــود دارد که متن باید آن را تعریف کند. ویژگی دیگر این 
متن از دل جنس کار یعنی رئالیتی شوبودن بیرون می آمد. در 
این گونه برنامه ها لازم است که متن به شخصیت پردازی هم 
کمک کند. این نکته متأسفانه در کشور ما زیاد جدی گرفته 
نمی شــود. یعنی در مرحله کارگردانی و تدوین به این دقت 
نمی شود آن چیزی که رئالیتی شو را دوست داشتنی می کند 
در مرحله اول شــخصیت های آدم هاست، نه کاری که انجام 
می دهند. در رئالیتی شــوها به خصوص آن هایی که در کشور 
ما بیشتر معمولاً ساخته می شوند، قرار نیست شرکت کننده ها 
کارهای خیلی عجیب و غریبی انجام بدهند؛ پس چیزی که 
برنامه را جذاب می کند شخصیت پردازی این آدم هاست که 
باید هم در کارگردانی، هم در تدوین و هم در متن به آن توجه 
شود. شخصیت آدم ها باید توی برنامه دربیایند که قسمتی از 

آن روی دوش متن می افتد.
این کارگردان با بیان اینکه در طول ساخت فصل اول تیم به 
نقطه ضعف های کار پی برده است، گفت: به دلیل تجربه ای که 
در طول ســاخت فصل اول به دست آوردیم، ممکن است در 
فصل بعدی چند قسمت برنامه به کلی عوض شود و یا حتی 
فرایند تولیدمان عوض شود. برای اولین قدم نیاز به بازطراحی 
سناریو داریم. عمادی در پایان با اشاره به پیچیده شدن شرایط 
برنامه ســازی در بحران کرونا، درباره زمان ســاخت فصل دو 
»کارساز« عنوان کرد: در حال حاضر که شرایط کشور به خاطر 
کرونا پیچیده و عجیب شــده و برنامه ها را بهم ریخته، حتی 
تولید فصل نهم »خانه ما« که قرار بود در بوشهر تولید شود، فعلًا 
لغو شــده است. برای همین زمان شروع ساخت فصل بعدی 
معلوم نیست، اما در اولین زمانی که شرایط مساعد شود شروع 
خواهیم کرد. خودمان فکر می کنیم »کارساز« ظرفیت زیادی 
برای ادامه دادن دارد. در قسمت اول همین فصل هم می بینیم 
که ایده های بســیار متفاوت و زیادی به برنامه ارائه شدند که 
قطعاً در فصل های بعد هم شاهد این رنگارنگی ایده ها خواهیم 
بود و همین نکته از تکراری شدن برنامه جلوگیری می کند، اما 
اینکه گروه درباره ادامه دادن برنامه چه تصمیمی می گیرد هنوز 
معلوم نیســت، اما تا زمانی که از سمت مخاطبان این کشش 

وجود داشته باشد ما حاضر به تولید »کارساز« خواهیم بود.

فارسکارگردان و بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون 
عنوان کرد: متأسفانه این روزها برای خانواده هایی 
که بیشتر اعضایشان هنرمند هستند شرایط سختی 
ایجاد شده، چرا که معیشت آن ها دچار آسیب است 

و دولت  باید به این امر رسیدگی کند.
سیروس همتی، هنرمند بازیگر و کارگردان سینما، 
تئاتر و تلویزیون  در واکنش به وضعیت نامناســب 
هنرمنــدان تئاتــر در روزهــای اخیــر و تعطیلی 
کارهایشان به دلیل شــیوع کرونا، عنوان کرد: تئاتر 
واقعاً هنر مظلومی اســت و هیچ گاه مســئولان به 

تئاتری ها درســت نگاه نکرده اند.وی در ادامه افزود: 
همیشه بین حوزه های موسیقی و سینما و تجسمی، 
تئاتر اولویت آخر بوده است. هر چند که هیچ خطری  
هم هیچ گاه برای کسی نداشتیم و هنرمندان مأخوذ 
به حیایی هستیم، اما سینما گرچه خودم هم بخشی 
از فعالیتم سینمایی است، اما تا حقش را نگیرد کنار 
نمی رود، موسیقی و تجسمی هم همین طور هستند.

همتــی با اشــاره به اینکه  نگاه مســئولان به تئاتر 
همیشه دست چندم بوده اســت، گفت: برای احراز 
شغل دانســتن تئاتر کاری ندارد یک کدملی دولت 

از هنرمندان بخواهد راحت همه شناسایی می شوند، 
هیچ کار دشــواری هم نیســت. همه رزومه شان در 
مرکز هنرهای نمایشــی  و خانه تئاتر موجود است. 
وی با اشــاره به اینکه نباید اجازه دهیم فقر در هیچ 
خانه ای وجود داشــته باشد، گفت: من به شما قاطع 
می گویم که ادامه این وضعیت برای هنرمندان خیلی 
خطرناک اســت. فکر می کنم با این وضع اوضاع به 
شدت نابســامان و به هرحال زندگی خیلی سخت 
می شود و مسئولان وزارت هم باید توجه کنند وگرنه 

کمیت دولت بیش از این لنگ می شود.

 مسئولان ارشاد »تئاتر« 
را در اولویت قرار دهند

معیشتهنرمندان
دچارمشکلاست

چهره خبر

تلویزیون

گفتوگوبامحمدرضاشفیعی،تهیهکنندهسریالرمضانی»سرباز«

»وضعیت سفید« تکرار می شود؟
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